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نشریه داخلی
شماره 6۲، سال هفتم، اردیبهشت ۱۴۰۲

گزارشی از نخستین نشست خبری سندیکا در سال جدید؛

صنعت نگران عدم تامین الزامات تولید دارو است

امسال سال عدم قطعیت ها در حوزه دارو است
صاحبان  سندیکای  عمومی  روابط  گزارش  به 
عبده زاده،  محمد  دکتر  ایران،  انسانی  داروهای  صنایع 
حوزه  در  کرد:  عنوان  سندیکا  این  هیات مدیره  رئیس 
سال های  برخلاف  متاسفانه  دارو،  حوزه  پیش بینی پذیری 

گذشته، امسال سال عدم قطعیت ها در این بخش است.
ارز،  تخصیص  مانند  موضوعاتی  گفت:  عبده زاده  دکتر 
نقدینگی و قیمت گذاری غیرمنطقی دارو، این حوزه را دچار 
بلاتکلیفی کرده و منجر به بروز مشکلاتی در صنعت دارو 
زمینه  در  دارویی  شرکت های  مطالبات  اکنون  است.  شده 

تجهیزات  و  دارو  بودجه  و  رسیده  همت   ۱۵ به  نقدینگی 
تومان(  میلیارد  )هزار  همت   ۷۳ گذشته  سال  که  پزشکی 
اظهار  وی  است.  یافته  کاهش  همت   6۹ به  امسال  بود، 
داشت: به طورکلی تخصیص ارز در حوزه دارو و تجهیزات 
به ۳.۲  باید  در سال گذشته  میلیارد دلار  از ۴.۸  پزشکی 

میلیارد دلار کاهش یافته است.
دکتر عبده زاده تاکید کرد: امروز این صنعت داروست که 
از دولت خواهش می کند تا ارز صنعت دارو را تأمین کند تا 
صنعت بتواند داروی مورد نیاز کشور را تولید کند و کشور 
با کمبود دارو مواجه نشود؛ درحالی که این سیاست گذاران 

پیمان صفردوست/ نخستین نشست خبری سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در سال ۱۴۰۲ با محوریت 
حوزه  خبرنگاران  پرسش های  به  سندیکا  این  هیات مدیره  اعضای  و  شد  برگزار  کشور  داروسازی  صنایع  مشکلات  بررسی 
سلامت درباره موضوعات مربوطه پاسخ دادند. موضوع قیمت گذاری دارو، افزایش هزینه های تولید، تورم و تاثیر آن بر اقتصاد 
دارو، ارز چندنرخی، استهلاک صنایع داروسازی کشور، نقدینگی، مطالبات شرکت های داروسازی، تخصیص و تامین ارز دارو، 
بودجه دارو و تجهیزات پزشکی در سال ۱۴۰۲ و راهکارهای برون رفت از بحران دارویی کشور از مهم ترین مباحث مطرح 
شده در این نشست خبری بود. در بخش اول این نشست یکشنبه ۱۰ اردیبهشت ۱۴۰۲ در محل سندیکا برگزار شد، دکتر 

محمد عبده زاده به بیان وضعیت صنعت داروسازی و چالش های پیش روی این صنعت پرداخت. 

گزارشی از نخستین نشست خبری سندیکا در سال جدید؛
صنعت نگران عدم تامین الزامات تولید دارو است 

در دیدار نوروزی داروسازان مطرح شد:

به مشکلات حوزه دارو دامن نزنیم

چرا باید دچار کمبود دارو شویم

رئیس مجلس: موضوع دارو را در جلسۀ سران قوا پیگیری می کنم

در نشست بررسی مشکلات ارزی دارو مطرح شد:

تخصیص ۳۰ هزار میلیارد تومان به شرکت های دارویی
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بتوانند مشکلات  تا  بیایند  باید سراغ صنعت  هستند که 
کمبود دارو را رفع کنند.

وی در ادامه خاطرنشان کرد: به شرکت های داروسازی 
تخصیص  ارز  تاکنون   )۱۴۰۱( گذشته  سال  بهمن ماه  از 
داده نشده و در صورت ادامه این روند در تیر و خردادماه 
خواهیم  مواجه  دارویی  کمبودهای  تصاعدی  افزایش  با 
صنایع  صاحبان  سندیکای  هیات مدیره  رئیس  بود. 
قیمت گذاری  مشکل  به  اشاره  با  ایران  انسانی  داروهای 
و  تورم  مهار  امسال،  کرد: شعار  تصریح  داروها  دستوری 
رشد تولید است؛ برای تحقق رشد تولید، باید توجه داشت 
که تولید وقتی رونق می یابد که صنعت دارو سودآور باشد 
و تولید دارو برای صنعت در صورتی سودآور خواهد بود 
که قیمت گذاری مناسب، صادرات و سرمایه گذاری انجام 
سرمایه گذاری  از  استهلاک  نرخ  الان  درحالی که  شود 

پیشی گرفته است.
دکتر عبده زاده گفت: در صنعت تولید دارو، هیچ یک از 
عوامل مؤثر بر تولید دارو ازجمله مواد جانبی و بسته بندی 
موردنیاز برای تولید دارو، مشمول قیمت گذاری دستوری 
نیستند و بهای هر نهاده متناسب با تورم تعیین می شود 
قیمت گذاری  طریق  از  همچنان  دارو  نهایی  قیمت  اما 
دستوری تعیین می شود که این امر باعث سودآور نبودن 

تولید و کمبود دارو در کشور خواهد شد.
رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران درباره طرح دارویار و مشکلات به وجود آمده 
در مسیر اجرای این طرح در کشور نیز بیان کرد: طرح 
دارو  ارز  تک نرخی شدن  آن  بحث  مهم ترین  که  دارویار 
همان  در  را  دارو  حوزه  وضعیت  نمی شد  اجرا  اگر  بود، 

مقطع با بحران جدی مواجه می کرد.
دکتر عبده زاده گفت: دارویار باید اجرا می شد اما آنچه 
به آن آسیب زد، مطرح شدن مجدد موضوع ارز ترجیحی 
این بار با قیمت ۲۸ هزار تومان بود که باز هم پای ارز 

ترجیحی و چندنرخی را به حوزه دارو باز کرد. 

اجرا  دارویار  طرح  وقتی  داشت:  بیان  دراین باره  وی 
که  دادند  تعهد  درگیر،  نهادهای  و  سازمان ها  همه  شد 
تأمین  داروسازی  صنعت  موردنیاز  ارز  نرخ  مابه التفاوت 
دونرخی  ارز  یا  نمی شود  تأمین  بودجه  اینکه  و  شود 

می شود؛ تقصیر  وزارت بهداشت نیست.
دکتر عبده زاده دراین باره تصریح کرد: مشکلات فعلی 
در طرح دارویار ناشی از سیاست های کلان کشور است 
ولی آنچه مشخص است، اصل طرح دارویار و تک نرخی 

شدن ارز همچنان برای حوزه دارو ضروری است.
رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران در بخش دیگری از سخنان خود درباره لزوم 
تداوم تولید دارو در کشور اظهار کرد: صنعت داروسازی 
دارو  تا  بماند  سرپا  بیماران  از  حمایت  برای  باید  کشور 
با کیفیت و قیمت مناسب تولید شود. در صورت توقف 
واردات  به  ناچار  دولت  دارو،  کمبود  و  داخلی  تولید 
داروهای فوریتی می شود که قیمت چندین برابری نسبت 
است  ممکن  حال  عین  در  و  دارد  داخلی  تولیدات  به 
کیفیت مناسبی نداشته باشند. بنابراین بهترین کار این 
است که با حمایت از صنایع داروسازی، دارو در کشور به 

میزان لازم تولید شود.
وی در پایان با اشاره به اینکه وظیفه سندیکا پیش بینی 
درست در حوزه صنعت دارویی و ارائه آن به دولتمردان 
است، گفت: تخصیص ارز برای دارو و تجهیزات پزشکی 
شرکت های  سفارش  ثبت  زیرا  شود  انجام  زودتر  باید 
تولیدکننده در نوبت است و تامین ارز فقط وظیفه وزارت 
بهداشت نیست بلکه باید نهادهای مربوطه ازجمله بانک 

مرکزی و وزارت صمت نیز همکاری لازم را انجام دهند.

موجودی مواد اولیه دارو به مرز هشدار رسیده است
سندیکای  هیات مدیره  عضو  مهرآمیزی،  علی  دکتر 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران نیز در این نشست 
با بیان این که موجودی مواد اولیه برای تأمین اقلام متنوع 
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دارویی در کشور، به  مرز هشدار رسیده است، گفت: در 
حال حاضر نیز برخی کارخانه ها مواد اولیه ندارند و این 
کشور  در  دارو  تولید  سخت  آینده  نشان دهنده  مسئله 

است.
وی افزود: قیمت مواد جانبی و برخی مواد که در حوزه 
ساخت دارو از دست تولیدکننده خارج است و درحالی که 
قیمت این نهاده ها هر روز و متناسب با تورم و قیمت های 
داروی  برای  قیمت  محدودیت  می یابد،  افزایش  جهانی 

نهایی،  اعمال می شود. 
دکتر مهرآمیزی با ذکر چند مثال در این زمینه اظهار 
کرد: برای تولید یک شربت از گلوکز، گلیسیرین، شکر و... 
استفاده می شود؛ امروز قیمت شکر نسبت به سال گذشته 
تأثیر  شربت  قیمت  روی  امر  این  و  است  یافته  افزایش 
از  برای بسته بندی همین شربت ها،  می گذارد. همچنین 
استفاده  و شیشه  و کپ پلاستیکی  آلومینیومی  درپوش 
شکل  به  نیز  اقلام  این  از  هریک  قیمت  که  می شود 
مورد  در  موضوع  این  است؛  یافته  افزایش  قابل توجهی 
مواد پلیمری که مثلا در بسته بندی سرم استفاده می شود 
به طور  قیمت ها  افزایش  این  از  هریک  است.  صادق  نیز 
مستقیم بر قیمت تمام شده دارو اثر می گذارد اما می بینیم 
که قیمت گذاری داروی نهایی همچنان به صورت دستوری 
انجام می شود که در اکثر موارد برای تولیدکننده صرفه 

اقتصادی ندارد.

خطر واردات داروهای فوریتی بی کیفیت
دکتر مهدی پیرصالحی، نایب رئیس سندیکای صاحبان 
صنایع داروهای انسانی ایران در ادامه این نشست عنوان 
کرد: قیمت گذاری مشکل قدیمی و مزمن حوزه دارو است 
تولیدکنندگان  اصلی  چالش  موضوع  همین  نیز  امروز  و 
دارویار  طرح  مشکلات  درباره  وی  است.  کشور  در  دارو 

تاکید کرد: در طرح دارویار محاسبات بر اساس تورم در 
نظر گرفته شده بود اما تغییر مبنای ارزی از ۴۲۰۰ تومان 
به ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان در آن در نظر گرفته نشده بود و 

همین موضوع عملا این طرح را بی اثر کرد.
تورم  با  متناسب  باید  دارو  قیمت  این که  بیان  با  وی 
صنعت  نیز  امسال  گفت:  تغییر  کند  ارز  نرخ  تغییر  و 
است  مواجه  دستوری  قیمت گذاری  با  کشور  داروسازی 
و اگر این روند ادامه پیدا کند در آینده نزدیک بسیاری 
از داروها تولید نمی شود و با کمبود دارو مواجه خواهیم 
دارو  تولید  کمبود  تاثیرات  درباره  پیرصالحی  دکتر  شد. 
سازمان  صورت  این  در  کرد:  خاطرنشان  نیز  کشور  در 
داروهایی  فوریتی  واردات  به  می شود  مجبور  دارو  و  غذا 
بپردازد که قیمت بالاتر و اغلب کیفیت پایین تری دارند؛ 
درحالی که با یک قیمت گذاری صحیح، مشکلات کمبود 
مطالبات  خصوص  در  وی  است.  شدن  حل  قابل  دارو 
شرکت های داروسازی نیز تاکید کرد: شرکت های پخش 
دارویی، دارو را در اختیار داروخانه های خصوصی و دولتی 
قرار می دهند و بودجه دارویار که 6۹ همت است باید از 
طریق بیمه ها به زنجیره تأمین دارو تزریق شود که برای 

امسال کافی نیست. 
با  بیمه ها  به  بودجه  و  برنامه  سازمان  از  مالی  منابع 
تأخیر پرداخت می شود و امروز بیش از ۱۵ همت طلب 
شرکت های پخش است که ۱۰ همت بدهی شرکت های 
همت   ۲۴ و  است  دولتی  بخش  درمانی  مرکز  از  پخش 
نقدینگی،  چالش  این  و  بیمه هاست  از  داروخانه ها  طلب 
از ۱۵  بیش  امروز  دارو آسیب می زند.  تأمین  زنجیره  به 
دولتی  بخش  از  دارویی  پخش  شرکت های  طلب  همت، 
خصوصی  بخش  داروخانه های  طلب  همچنین،  است. 
پرداخت  باید  که  است  رسیده  همت   ۲۴ به  بیمه ها  از 
کنند.  در حال حاضر شرکت های پخش از مراکز دولتی و 
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داروخانه ها از بیمه ها میلیاردها تومان طلب دارند که در 
صورت پرداخت، بخشی از این مشکلات برطرف می شود. 
به عنوان  بود  قرار  که  تومانی  میلیارد  هزار   ۱۵ متاسفانه 
کامل  به طور  نیز  شود  داده  دارو  صنعت  به  تسهیلات 
نقدینگی  نشدن  تأمین  با  امروز  ما  است.  نشده  محقق 
این  فشار  و  هستیم  مواجه  دولت  و  بیمه ها  بانک ها،  از 

بدهی ها به صنایع دارویی وارد می شود.

مشکل اصلی دارو ارز چندنرخی است 
هیات مدیره  عضو  دیگر  عرب،  نجفی  محمود  دکتر 
در  ایران  انسانی  داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای 
نشست خبری بررسی مشکلات صنایع داروسازی کشور 
گذشته  سال   ۳۰ در  دارویی  کمبود  چنین  کرد:  بیان 
با  هم  جنگ  شرایط  در  حتی  ما  است.  بوده  بی سابقه 
درحالی که  نشدیم  مواجه  سرم  مانند  داروهایی  کمبود 
فوریتی  واردات  به  اقدام  شدیم  مجبور  گذشته  سال  در 
سرم کنیم. وی در ادامه درباره مشکل ریشه ای در بحث 
اقتصادی حوزه دارو تاکید کرد: تا زمانی که ارز چندنرخی 
باشد نمی توانیم مشکلات اقتصادی حوزه دارو را به شکل 
رانت  تولید  ارز  این  به هرحال  زیرا  کنیم  حل  صحیح 
می کند و ما همان طور که به ارز ترجیحی معترض بودیم، 
و  ترجیحی  ارز  می دانیم.  مشکل زا  نیز  را  دونرخی  ارز 
تبعات آن مشکل اصلی چالش های حوزه تولید دارو است. 
این عضو هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران دراین باره افزود: مشکل بعدی در این بخش 
که به تبع موضوع ارز ترجیحی ایجاد شده، قیمت گذاری 
و  تولیدکنندگان  همه  عقیده  به  که  داروست  دستوری 
نجفی عرب  دکتر  شود.  حذف  باید  واقعی،  کارشناسان 
امروز به صورت  افزود: نظام قیمت گذاری دارو در کشور، 
دستوری و دچار ایراد است و نباید به بهانه اختصاص ارز 

قیمت گذاری  دارو،  تولید  از  کوچکی  بخش  به  ترجیحی 
را به صورت دستوری انجام داد. بخش کوچکی از قیمت 
تمام شده دارو را ارز ترجیحی به خود اختصاص می دهد 
و مابقی آن تابع شرایط بازار آزاد است. حامل های انرژی، 
حقوق و دستمزد، مواد بسته بندی و... تابع قیمت های روز 
هستند درحالی که این موارد در قیمت گذاری دارو در نظر 

گرفته نمی شود. 
وی درباره آزادسازی قیمت و کنترل قیمت دارو گفت: 
شرکت های  در  که  دارویی  نوع  هر  به  حاضر  حال  در 
مختلف تولید می شود یک قیمت مشخص داده می شود 
دارو  بازار  نباشد  دستوری  قیمت گذاری  اگر  درحالی که 
را  خودش  خاص  بازار  دارویی  هر  و  می شود   رقابتی 
دستوری  قیمت  گذاری  با  دیگر  سوی  از  می کند.  پیدا 
زیرا وقتی یک کالا  را داشت  تولید  توقع رشد  نمی توان 
آن  باشد  نداشته  اقتصادی  توجیه  تولیدکننده  برای 
در  دارو  کمبود  به  منجر  امر  و همین  نمی کند  تولید  را 
دارو  حوزه  سوم  مشکل  نجفی عرب  می شود.دکتر  کشور 
موضوع  گفت:  و  دانست  دارو  و  غذا  سازمان  ساختار  را 
نفرات حاضر در سازمان غذا و دارو نیست بلکه ساختار 
این سازمان نیاز به اصلاح و بازنگری دارد زیرا در ساختار 

فعلی آن تعارض منافع وجود دارد.

از جیب تولیدکننده خرج نکنیم
صاحبان  سندیکای  نایب رئیس  حامدی فر،  هاله  دکتر 
صنایع داروهای انسانی ایران در این نشست عنوان کرد: 
موضوع تولید دارو امروز به گونه ای نمایش داده می شود 
که تصور بر این است که صنعت دارو باید جوابگوی داروی 

ارزان قیمت در کشور باشد درحالی که این طور نیست.
دکتر حامدی فر با اشاره به اینکه جایگاه بخش خصوصی 
در صنعت داروسازی کشور به جایی رسیده که توانسته 



9

62
ه 

نام
ـر

بــ
 خ

منافع مردم را تأمین کند، خاطرنشان کرد: در سال های 
نه چندان دور، خیلی وقت ها می دیدیم که به دلیل کمبود 
داروهای هموفیلی، تالاسمی و... جلوی داروخانه ها شلوغ 
چراکه  نمی بینیم؛  را  مشکلات  این  اکنون  اما  می شد، 
تولید داخلی این داروها اتفاق افتاد. وظیفه صنعت دارو، 
تولید داروی باکیفیت است و سیاست گذاری درباره نحوه 

سازمان دهی نظام دارو بر عهده دولت است. 
اینکه دولت با چه برنامه و راهکاری و با چه نوع پوشش 
از  بیماران قرار می دهد جدا  حمایتی، دارو را در اختیار 
مطرح  گونه ای  به  موضوع  امروز  اما  است.  صنعت  بحث 
افزایش  پی  در  سودجو  تولیدکننده  گویا  که  می شود 
با  دارد  سعی  مردم  طرفدار  دولت  اما  است  خود  منافع 
بیماران  برای  ارزان  این سودجویی مبارزه کند و داروی 

تامین کند. 
هر  تولید  هزینه های  کرد:  تصریح  حامدی فر  دکتر 
تامین  نیازمند  آن  تولید  استمرار  و  است  مشخص  دارو 
موضوع  این  که  است  تولیدکننده  توسط  آن  هزینه های 
نیز به نوبه خود مستلزم قیمت گذاری منطقی است. دولت 
اختیار  در  کمتر  قیمت  با  را  داروها  این  دارد  قصد  اگر 
بیماران قرار دهد، تولیدکننده نیز از آن استقبال می کند 
تامین  صنعت  جیب  از  را  کار  این  هزینه های  نباید  اما 
تغییر  و  دارو  کند.  وی در مورد قیمت گذاری دستوری 
منشاء ارزی دارو در کشور نیز عنوان کرد: صنعت تولید 
ارز  قیمت  اختلاف  نتوانسته  هنوز  تک«  »های  داروهای 
ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را دریافت  با  ۴۲۰۰ تومانی 
کند و این زنگ خطری برای سلامت بیماران خاص است.

صنایع  صاحبان  سندیکای  صادرات  کمیته  رئیس 
داروهای انسانی ایران با تاکید بر اینکه کمر تولیدکننده 
داروهای بیماران خاص و صعب العلاج، در حال شکستن 
دو  یا  یک  اغلب  خاص  بیماران  داروی  افزود:  است، 

به  نمی تواند  تولید کننده  و  دارد  کشور  در  تولیدکننده 
محض زیان  ده شدن تولید را کنار بگذارد و درعین حال 

به صورت فوریتی هم قابل تأمین نیست.
از  یکی  پرسش  مورد  در  ادامه  در  حامدی فر  دکتر 
خبرنگاران درباره صادرات دارو، بیان کرد: بحث سر این 
توان  نه تنها  که  است  در شرایطی  دارو  است که صنعت 
توسعه را ندارد، بلکه در حال تحلیل رفتن است. همچنین 
اینکه بگوییم صادرات و ارزآوری چیز خوبی است، کافی 
نیست و این موضوع فقط هم دست صادرکننده نیست. 
صادرات دارو یک فرآیند بسیار هزینه بر است، ضمن اینکه 
ورود به بازار دارویی یک کشور دیگر و معرفی یک دارو در 
بازار دارویی آن کشور نیز هزینه های خاص خود را دارد 

و بسیار زمان بر است. 
بیماران  داروهای  صادرات  وضعیت  به  اشاره  با  وی   
دارویی  ما در صنایع  و صعب العلاج، گفت: کشور  خاص 
در  به طوری که  دارد  صادرات  برای  خوبی  فرصت های 
دلار  میلیون   ۱۷۰ به  دارو  صادرات  گذشته،  سال های 
هم رسید؛ اما با دونرخی شدن ارز این میزان به سختی 
به ۵۰ تا 6۰ میلیون دلار می رسد. امروز دیگر به صورت 
توجه  با  زیرا  نداریم؛  را  داروها  نوع  این  صادرات  رسمی 
قاچاق  دارویی،  اقلام  این  قیمت گذاری  شیوه های  به 
خلیج  حوزه  کشورهای  به  ایران  از  داروها  این  معکوس 
فارس، آسیای میانه و دیگر کشورهای منطقه، به مراتب 
ما  وقتی  در ضمن  است.  آن  رسمی  صادرات  از  ارزان تر 
برای تامین دارو برای مردم خودمان نگرانی داریم، چگونه 
وارد مناقصه یک کشور دیگر شده و برای خودمان تعهد 

ایجاد کنیم؟ 
در نهایت اینکه در شرایط کنونی که تأمین داروهای 
داخل دچار چالش شده، صحبت کردن از صادرات دارو 

u.یک فانتزی و خیال پردازی است
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  خبـــرنامه 62

در دیدار نوروزی داروســازان مطرح شد:

به مشکلات حوزه دارو دامن نزنیم
اعضای سندیکای  نوروزی  دیدار  به رسم هر سال،  بنا 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در روزهای میانی 
فروردین ماه سال ۱۴۰۲ برگزار شد. البته در این مراسم 
سنوات  برنامه  مطابق  معمول،  بازدیدهای  و  دید  علاوه 
و  مشکلات  بیان  به  سندیکا  اعضای  از  تعدادی  گذشته 
نقطه نظرات خود پیرامون وضعیت صنایع داروسازی کشور 
مدعوین  از  یکی  عنوان  به  نیز  بهداشت  وزیر  پرداختند. 
مراسم، به تشریح وضعیت حوزه سلامت کشور و جایگاه 

صنعت داروسازی در این حوزه پرداخت.

باید به تقویت تولید، بازسازی و صادرات دارو توجه 
کنیم 

صنایع  صاحبان  سندیکای  عمومی  روابط  گزارش  به 
وزیر  عین اللهی  بهرام  دکتر  ایران،  انسانی  داروهای 
و  نوروزی  دیدار  در  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت، 
ضیافت افطاری فعالان حوزه داروسازی کشور عنوان کرد: 
ایران در رابطه با شاخص نیروی انسانی وضعیت ممتازی 
دارد و پس از انقلاب رشد قابل ملاحظه ای در این حوزه 
داشته ایم. وی افزود: در حوزه دارو نیز در سال های پس از 
انقلاب پیشرفت های قابل توجهی حاصل شده و با توجه به 
شرایط آن سال ها، با اجرای طرح ژنریک قدم های مثبتی 

در این بخش برداشته شد.
بخش  درصدی   6۰ سهم  به  اشاره  با  عین اللهی  دکتر 
از همکاران سازمان  تاکید کرد:  دارو  خصوصی در حوزه 
غذا و دارو می خواهم که برای رفع مشکلات و موانع حوزه 
دارو، ارتباطات بیشتر و مطلوب تری با تولیدکنندگان این 
نظر  مورد  اولویت های  مورد  در  وی  باشند.  داشته  حوزه 

حوزه دارو گفت: تولید دارو باید تقویت شود زیرا ظرفیت 
وزیر  است.  این  از  بیش  بسیار  کشور  در  کالا  این  تولید 
بهداشت همچنین خاطرنشان کرد: نوسازی در این صنعت 
باید مورد توجه قرار گیرد. همچنین باید به مشکلات حوزه 
اینکه  از جمله عوارض گمرکی توجه شود؛ ضمن  گمرک 

باید به توزیع عادلانه دارو نیز باید توجه بیشتری شود.
باید به صادرات  دکتر عین اللهی همچنین تاکید کرد: 
در این حوزه توجه شود زیرا بسیاری از کشورهای منطقه 
پایان  در  بهداشت  وزیر  ایرانی هستند.  داروهای  خواهان 
گفت: اقدام مهم دیگری که در وزارت بهداشت در حال 
تا  است  بیمه ها  در  دارویی  کامل  پوشش  است،  پیگیری 

فشار اقتصادی بیشتری به بیماران نیاید.

باید به قیمت گذاری، تخصیص ارز و تامین نقدینگی 
توجه شود

رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
داروسازی،  حوزه  فعالان  نوروزی  دیدار  در  ایران  انسانی 
خطاب به وزیر بهداشت عنوان کرد: درخواست ما این است 
که برای جلوگیری از توقف خطوط تولید و کمبود دارو، 
به کمیسیون قیمت گذاری دارو برای قیمت گذاری اختیار 
عمل داده شود. وی همچنین افزود: پیشنهاد دیگر ما در 
تنها در مورد  ارز دارو  این است که تخصیص  این حوزه 
ماده موثره نباشد و به سایر نهاده های تولید نیز اختصاص 
یابد. دکتر عبده زاده رفع مشکل نقدینگی را موضوع مهم 
دیگر در حوزه دارو دانست و خاطرنشان کرد: بی توجهی 
به این موضوعات موجب کمبود دارو و ایجاد مشکل برای 

u.بیماران و بحران در نظام سلامت کشور خواهد شد
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در نشســت بررســی مشکلات ارزی دارو مطرح شد:

تخصیص ۳۰ هزار میلیارد تومان به شرکت های دارویی
روسای  حضور  با  دارو  ارزی  مشکلات  بررسی  نشست 
بانک مرکزی، سازمان غذا و دارو و هیات مدیره سندیکا 

برگزار شد.
صنایع  صاحبان  سندیکای  روابط عمومی  گزارش  به 
داروهای انسانی ایران، در این جلسه که با توجه به مشکلات 
ارز در  به دلیل عدم تخصیص  عدیده شرکت های دارویی 
گروه های  مانند  بحث هایی  شد،  برگزار  گذشته  ماه های 
این  در  تصمیمات خوبی  و  مطرح   ۲۳ و   ۲۲  ،۲۱ کالایی 
روند تخصیص  زمینه گرفته شد. همچنین مشکل کندی 
از  ارز  تخصیص  جهت  بانکی  متعدد  کارگزاری های  و  ارز 
دیگر موضوعات این جلسه بود که مقرر گردید حداقل ۵۰ 

درصد ارز دارو در طول ۳ ماه آینده پرداخت شود.
در این نشست با توجه به مشکلات نقدینگی دارو، سه 
تسهیلات  درخصوص  مورد  اولین  که  شد  عنوان  مبحث 

تومان  میلیارد  هزار   ۳۰ حدود  شد  مقرر  و  بود  دارویی 
پرداخت  دارویی  شرکت های  به  عامل  بانک های  توسط 

شود. 
مبحث دیگر در مورد خرید ارزی به صورت ۱۰ - ۹۰ بود 
و بحث سوم در این زمینه نیز در خصوص خرید اعتباری 
کالاها بود که تصمیمات بسیار خوبی اتخاذ شد. همچنین 
از مواردی که در این نشست عنوان شد می توان به انتقال 
کارگزاران و کاهش حجم زمانی و میزان پرداختی در کل 

سال به شرکت های داروسازی اشاره کرد.
که  کارگزاری هایی  و  بانک ها  درباره  نیز  پایان  در 
شرکت های دارویی با آنها دچار مشکلاتی هستند، مطالبی 
عنوان گردید و قرار شد چند کارگزار در اروپا جهت نقل 
دارویی  شرکت های  تا  شوند  انتخاب  دارویی  انتقالات  و 

u.بتوانند ارز خود را منتقل کنند

چرا باید دچار کمبود دارو شــویم

رئیس مجلس: موضوع دارو را در جلسۀ سران قوا پیگیری می کنم
صنایع  صاحبان  سندیکای  عمومی  روابط  گزارش  به 
داروهای انسانی ایران به نقل از خانه ملت، دکتر محمدباقر 
بررسی مشکلات حوزه  در جلسه  رئیس مجلس،  قالیباف، 
دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی گفت: از نیمه های فروردین 
منتظر بودم تا دستگاه های مسئول، مشکلات حوزه دارو و 
تجهیزات مصرفی پزشکی را برطرف کنند و راهکاری برای 
آن بیندیشد اما روند کار نشان داد که همچنان این موضوع 
در تلاطم بوده و روزبه روز مشکلات آن افزایش می یابد، لذا 
ازآنجا که موضوع درمان با جان مردم سروکار دارد، نیاز بود 
که هرچه زودتر مشکلات آن را بررسی و راهکارهای حل 

آن را پیشنهاد کنیم.
دارو،  موضوعات  در  مجلس  و  دولت  کرد:  عنوان  وی 
آمبولانس و تجهیزات مصرفی پزشکی اتفاق نظر دارند و بر 
همین اساس مصوبه سال گذشته شورای هماهنگی اقتصاد 
نیز تبدیل عوارض ۴ درصد گمرک به یک درصد برای این 
قابل  و  داشته  اعتبار  امسال  اردیبهشت  تا  که  بود  کالاها 

تمدید هم هست.
دکتر قالیباف تاکید کرد: تجهیزات مصرفی باید فهرست 
شده و به گمرک داده شود. لازم است فهرست مشخص و 

قطعی تجهیزات مصرفی در اختیار گمرک قرار گیرد و ما 
نیز برای حل بحث مجوز آن با رئیس جمهور و معاون اول 
صحبت می کنیم تا کار در قالب استفساریه یا اصلاح قانون 

انجام شود. 
اگر از این روش ها کار انجام نشد، در جلسه سران قوا آن 

را پیگیری خواهم کرد.
امنیت  مشکل  برای حل  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  وی 
از  را  اعتبارات اسنادی و ال سی نقدی  باید  غذایی و دارو، 
سی  ال  و  اسنادی  اعتبارات  به سمت  و  کنیم  خارج  مدار 

ریالی برویم. 
و  است  قابل برنامه ریزی  و  مشخص  بسیار  دارو  چرخه 
ما دقیقاً می دانیم در چه زمانی و در کجای کشور به چه 
دقت  با  موضوع  این  ازاین رو  داریم.  احتیاج  بیشتر  دارویی 

مدیریت شود تا مردم دچار مشکل نشوند.
ال سی  گفت:  پایان  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
با  برطرف کند.  را  نقدینگی  نبود  اعتباری می تواند مشکل 
ال سی ریالی می توان این موضوع را حل کرد و معتقدیم در 
وزارتخانه و خزانه داری و باوجود اجرای قانون ارزش افزودۀ 

u.موجود، موضوعی تحت عنوان بحران ریال نداریم
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پرچمدار ساخت تجهیزات تولید داروهای بیوتکنولوژی هستیم

بیش از 15 سال سابقه داریم

کیفیت محصول، اولویت اصلی ما است

همراه قابل اعتماد شرکت ها هستیم
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در گفت و گوی دکتر حمیدیه با ماهنامه غذا و دارو مطرح شد:

نتایج ایران بایو وارد بازار خدمت می شود

رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی ایران:

در ایران بایو باید به گروه های جوان بپردازیم

منتظر ایران فارمای هشتم باشید

نمایشگاهی برای ثبت رکوردهای تخصصی

گرفتن دغدغه تأمین دارو از بیماران خاص آرمان سیناژنی هاست

61 محصول جدید به بازار عرضه کرده ایم

در حال ورود به بازارهای کشورهای آفریقایی و آمریکای لاتین هستیم

به بیش از 20 کشور صادرات خواهیم داشت

محصول و فرآورده بیولوژیک تولید می کنیم

به بیش از 17 کشور جهان صادرات داریم

در حال بزرگ تر کردن بازار هدف هستیم

با تمام شرکت های تولیدکننده داخلی همکاری داریم

ما واسطه ها را حذف کرده ایم

پرچمدار ساخت تجهیزات تولید داروهای بیوتکنولوژی هستیم

بیش از 15 سال سابقه داریم

کیفیت محصول، اولویت اصلی ما است

همراه قابل اعتماد شرکت ها هستیم

عضو هیات علمی انستیتو پاستور ایران:

سیاست گذاری های حوزه بایوتک در کشور خوب نیست

جناب آقای دکتر عباس کبریایی زاده
با نهایت تاسف و تاثر درگذشت پدر بزرگوارتان را تسلیت عرض نموده و از خداوند متعال 

برای ایشان رحمت الهی و برای جنابعالی و خانواده محترمتان صبر٬ آرامش و سلامتی آرزومندیم.                  
                                                                                                                                 مؤسسه رسایش



16

افق های جدید بیوتکنولوژی و مشکلات قدیمی داروسازی
گسترش دیدگاه های سلامت محور به جای نگاه های دارومحور به ویژه در دو دهه اخیر، به تدریج داروسازی را وارد دوره 
جدیدی از حیات خود کرده است. ایجاد دیدگاه های نظام مند و ورود تکنولوژی های پیشرفته به صنعت دارو در این سال ها 
موجب شد تا صنعت داروسازی تنها محدود به مرزهای رشته داروسازی نماند و پای علومی مانند ژنتیک، فیزیک، آمار، 
بیوتکنولوژی و میکروبیولوژی نیز به این عرصه باز شود. گستردگی حوزه داروسازی و صنعت دارو در دنیای امروز به حدی 
رسیده است که بسیاری از صاحب نظران آن را مقوله ای میان رشته ای می شمارند که سرشاخه های علوم بسیار دیگری در 

شکل گیری آن نقش دارند. 
در سال های اخیر حرکت جهانی تحقیقات و پژوهش های بزرگ حوزه دارو، این علم را از سطح اثرگذاری مواد شیمیایی و 
آلی در کنترل و درمان بیماری ها، به سطح سلول های بنیادی و ژن سوق داده است که بی شک در این حرکت، نقش دانش 
و فناوری های بیوتکنولوژی غیرقابل انکار است. در کشور ما نیز پژوهشگران و فعالان عرصه سلامت با وجود موانعی چون 
تحریم ها و مشکلات اقتصادی از این حرکت جا نمانده اند و در سال های گذشته توانسته اند با استفاده از ظرفیت های صنایع 

داروسازی و مجموعه های دانش بنیان گام های موثری در راستای دست یابی به محصولات جدید در این حوزه بردارند. 
شکل گیری این افق جدید در صنعت داروسازی کشور تا امروز به شکلی بوده است که بسیاری از فرآورده های دارویی 
حوزه بایوتک امروز در کشور تولید می شود و صرفه جویی های ارزی فراوانی را برای اقتصاد کشور داشته است. اما تفاوت بارز 
و شاخص در این حوزه مشکلات و موانعی است که سال ها صنعت داروسازی شیمیایی ایران را آزار داده و امروز به عنوان 
ارثیه ای ناخواسته در مقابل توسعه و گسترش این صنعت ایستاده است.  درواقع صنعت داروسازی کشور در حالی قدم به 
عرصه های نوین می گذارد که همچنان با دردسرهای و مشکلات سنتی و پایه ای نظام دارویی کشور مانند قیمت گذاری و 
تخصیص و تامین ارز، واردات مواد اولیه، صادرات فرآورده های دارویی و کاهش سرمایه گذاری دست و پنجه نرم می کند. 
را  بایو  فناوری های  همچنان  دارو،  حوزه  رگولاتوری  نظام  دست اندرکاران  از  برخی  نزد  سنتی  نگاه های  اینکه  بر  افزون 

نمی شناسند و در حرکت روبه جلوی آن اینرسی دارند.
این موانع و مشکلات پایه ای در این بخش و عدم وجود دستورالعمل های کامل، جامع و مانع در آن سبب شده تا از سرعت 
گرایش پژوهشگران و سرمایه گذاران به گشایش مسیرهای جدید در این حوزه به کندی صورت گیرد و شرکت های فعال در 
این بخش، کورسوهای امید خود را به حضور در رویدادهایی مانند کنگره و نمایشگاه ایران  بایو و معرفی قابلیت های خود 
به مسئولان و دست اندرکاران نهادهای بالادست در این فرصت های کوتاه سالانه گره بزنند. کنگره و همایش ایران بایو با 
پشتوانه ظرفیت های موجود در این حوزه در کشور، توانسته با وجود نوپا بودن و برگزاری دو دوره از این رویداد، بسیار زودتر 
از انتظار به بلوغ برسد و به عنوان مرجع و پایگاه اصلی عرض اندام مجموعه های فعال در این حوزه ایفای نقش کند. اما در 
هر حال فراهم آمدن بسترهای قانونی مساعد و حمایت های مستمر و واقعی از این مجموعه ها توسط نهادهای رگولاتور حوزه 
u.سلامت، نیازی است که در صورت تامین می تواند باعث شکوفایی هرچه بیشتر و بهتر بیوتکنولوژی پزشکی در کشور شود

سردبیـــــــر
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عضو هیات علمی انستیتو پاستور ایران:

سیاست گذاری های حوزه بایو تک در کشور خوب نیست

انستیتو  علمی  هیات  عضو  مهبودی،  فریدون  دکتر 
پاستور ایران و یکی از پیشگامان این فناوری در کشور 
شکوفایی  درباره  دارو  و  غذا  ماهنامه  با  گفت و گو  در 
وجود  با  کرد:  عنوان  کشور  در  بیوتکنولوژی  صنعت 
پیشرفت  ما  دنیا،  در  بیوتکنولوژی  فناوری  بودن  نوپا 
بایوتک داشته ایم که  داروهای  قابل ملاحظه ای در حوزه 
این موضوع حاصل سیاست گذاری های دهه ۷۰ و حتی 

اواخر دهه 6۰ در کشور است. 
ملی  اولویت  یک  به عنوان  بیوتکنولوژی  دوره  آن  در 
بهداشت  وزارت  در  همواره  ما  و  شد  شناخته  کشور  در 
کمیته ای را تحت عنوان بیوتکنولوژی پزشکی داشتیم و 
علاوه بر آن در سازمان غذا و دارو نیز چنین کمیته ای 
معاونت  و  بایوتک  شبکه های  نماینده  که  داشت  وجود 

درمان بود و سیاست ها را تدوین می کردند.
وی دراین باره خاطرنشان کرد: در سال های ۷۳ و ۷۴ 
شد،  آغاز  بایوتک  حوزه  در  کار  ما  کشور  در  که  زمانی 
کمتر از ۳۵ داروی بایوتک در دنیا وجود داشت. درواقع 
را در زمان مناسب و  بایوتک  داروهای  ما کار در حوزه 
تنها با اختلاف چند سال نسبت به کشورهای پیشرو در 

این حیطه آغاز کردیم. 
این زمان بندی مناسب، در کنار وجود نیروهای انسانی 
قابل در کشور و نیز حمایت های درخور توجه نهادهای 
حوزه  در  کشور  مطلوب  حرکت  باعث  دولتی  مختلف 
مجموعه های  شکل      گیری  و  بایوتک  فرآورده های  تولید 

دانش بنیان در حوزه پزشکی شد. 
دکتر مهبودی خاطرنشان کرد: برآیند مناسب حاصل 
از سیاست گذاری های مناسب حاکمیت، دانشگاه، بخش 
که  رساند  جایگاهی  به  را  ما  انسانی  نیروی  و  خصوصی 

امروز بالغ بر ۳۵ دارو و واکسن تولیدی در بازار داریم. 
ما تولید پرفروش ترین داروهای حوزه بایوتک از حدود 
انجام  موفقیت  با  را  دنیا  در  تولیدشده  محصول   ۱۷۰
داده ایم و اگر این کار انجام نمی شد، نظام دارویی کشور 

می بایست هرسال حدود ۳.۳ میلیارد دلار به واردات این 
داروها اختصاص می داد که عدد بسیار بزرگی است.

عضو هیات علمی انستیتو پاستور ایران در ادامه بیان 
نظر  در  صحیح،  سیاست گذاری  های  دوره،  آن  در  کرد: 
صرفه جویی های  اصلی،  برند  قیمت  درصد   ۷۰ گرفتن 
انگیزه  بیمه ای  و  ریالی  صرفه جویی های  نیز  و  ارزی 
اما  کرد  ایجاد  عرصه  این  در  حضور  برای  را  مناسبی 

متاسفانه این روند ادامه دار نبود. 
امروز می بینیم کل بازار دارویی ایران در حوزه بایوتک 
کمتر از ۲۰۰ میلیون دلار است و این میزان در مقایسه 
با صرفه جویی ارزی ۳ میلیارد دلاری بسیار ناچیز و حتی 

کمتر از ۷ درصد است. 
کاری که با آن انگیزه و برنامه ریزی در دهه ۷۰ آغاز 
دلیل  به  باشد  داشته  ادامه  همچنان  می توانست  و  شد 
اتخاذشده  غلط  سیاست های  و  سلیقه ای  برخوردهای 
فعالان  انگیزه  و  یافته  کاهش  قابل توجهی  حد  تا  امروز 
برده  بین  از  عرصه  این  به  ورود  برای  را  سلامت  حوزه 

است.
وی درباره ظرفیت های موجود کشور در حوزه بایوتک 
ظرفیت های  همچنان  بایوتک  حوزه  در  ما  کرد:  تاکید 
حمایت های  و  زیرساخت  دانش،  نظر  از  قابل ملاحظه ای 
کلان داریم اما قیمت گذاری نامناسب و عملکرد دستوری 
دغدغه های  بزرگ ترین  از  یکی  به عنوان  بخش،  این  در 

صنعت بایو در مسیر حرکت این صنعت قرار دارد.
دکتر مهبودی در پایان با اشاره به نقش کنگره ایران 
نمایشگاه  و  این صنعت گفت: کنگره  از  بایو در حمایت 
می شود،  برگزار  امسال  آن  دوره  سومین  که  بایو  ایران 
گسترش  و  توسعه  برای  قابل تقدیر  تلاش های  از  یکی 
صنعت بیوتکنولوژی پزشکی در کشور است و امیدواریم 
که فعالان این حوزه از همه امکانات خود برای تقویت و 

u.گسترش این صنعت در کشور استفاده کنند

گفت و گـــو

صنعت بایوتک یکی از حوزه های پیشرو در دنیا 
محسوب می شود که تقریبا از سه دهه پیش در 
و  است  گرفته  قرار  توجه  مورد  نیز  ما  کشور 
با پیشرفت های جهانی حرکت  کم و بیش همگام 
کرد. اما وضعیت امروز این صنعت چگونه است 
و آیا می توان همچنان به آینده آن در کشور 

امیدوار بود؟
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گفت و گـــو
در گفت و گوی دکتر حمیدیه با ماهنامه غذا و دارو مطرح شد: 

نتایج ایران بایو وارد بازار خدمت می شود

یکـی از موضوعـات جالـب توجـه در کنگره هـای 
ایـران بایـو از ابتـدا تـا به امـروز، مطرح شـدن 
بنیـادی  سـلول های  ماننـد  جذابـی  موضوعـات 
و پزشـکی بازسـاختی بـوده اسـت کـه پزشـکان، 
بـه خـود  را  بایـو  اهالـی صنعـت  متخصصـان و 
و  پنل هـا  برگـزاری  اسـت.  کـرده  جـذب 
سـخنرانی ها و نیـز معرفـی دسـتاوردهای نوین 
را  خـود  مخاطبـان  همـواره  حوزه هـا  ایـن  در 
داشـته و علاقه منـدان فراوانـی را راهی همایش 
و نمایشـگاه ایـران  بایـو می کنـد. امـا آیـا مباحثی 
ماننـد سـلول های بنیـادی، پزشـکی بازسـاختی و 
علـوم شـناختی، توانسـته اند جایـگاه خـود را در 
حـوزه بایـو پیدا کننـد؟ آیـا همایش و نمایشـگاه 
ایـران بایـو توانسـته نقـش خـود را در معرفـی 
ایـن بخش هـا بـه درسـتی ایفـا کنـد؟ و از این ها 
مهم تـر، آیـا ایـن موضوعـات در کشـور مـا بـه 
رشـد و بلـوغ کامـل رسـیده اند؟ بـرای یافتـن 
پاسـخ ایـن پرسـش ها٬ در ایـن شـماره ماهنامـه 
غـذا و دارو گفت و گویـی را بـا دکتـر امیرعلـی 
حمیدیـه، اسـتاد دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران 
و رئیـس مرکـز تحقیقـات سـلول و ژن درمانـی 
کـودکان کـه در ایـن دوره ایران  بایو سـخنرانی 
پزشـکی  و  بنیـادی  »سـلول های  موضـوع  بـا 
بازسـاختی« را نیز بـه عهده دارد انجـام داده ایم 

کـه شـرح آن را در ادامـه می خوانیـد:

بر  حاکم  جو  به طور کلی  پرسش،  اولین  عنوان  به 
ارزیابی  چگونه  را  ایران  بایو  نمایشگاه  و  همایش 

می کنید؟
مجموعه  که  است  تقدیر  قابل  بسیار  موضوع  این 
دست اندرکاران ایران  بایو با این رویکرد به برگزاری این 
رویداد می پردازند که صنعت بایو امروز دیگر تنها محدود 
استفاده  بایو  از  منظور  نیست.  بیوتکنولوژی  فناوری  به 
فعالیت  این راستا  فناوری های دیگری که در  از  مناسب 
بخواهیم  اگر  است  اشتباه  خیلی  هست.  هم  می کنند 
زیرا  کنیم  محدود  بایوتکنولوژی  به  فقط  را  ایران  بایو 
 Regenerative( بازساختی  پزشکی  مانند  فناوری هایی 
علوم  و   )stemcell( بنیادی  سلول های   ،  )medicine
گام  مسیر  همین  در  امروز   )COGNITIVE( شناختی 
برمی دارند و می توانند با همگرایی، نقش مهمی را در این 

حوزه ایفا کنند.
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گفت و گـــو

تاثیر ایران بایو 
در حوزه فناوری 
بایوتکنولوژی و 

علوم همراستای 
آن در این حوزه، 

همانند تاثیر 
رویدادی مانند 
نمایشگاه ایران  
فارما در صنایع 

داروسازی کشور 
است

به همگرایی علوم و فناوری ها اشاره کردید؛ آیا این 
همگرایی به سود علوم حوزه بایو است؟

فناوری های  آینده،  فناوری های  به طورکلی  قطعا؛ 
همگرا هستند و این همگرایی می تواند برآیند بهتری را 
علوم  و  بیوتکنولوژی  باشد.  داشته  در حوزه های مختلف 
مرتبط با آن نیز از این قاعده مستثنا نیستند و حتی امروز 
می توان مباحثی مانند هوش مصنوعی را نیز در این حوزه 

و رویدادهایی نظیر ایران بایو مطرح کرد.
اصلی  شاخه  بنیادی  سلول های  بازساختی،  پزشکی 
آینده بایو را شکل می دهند و حتی این ساختار همین الان 
هم در حال شکل گیری است و می بینیم که به روز ترین 
محصولات امروز دنیا بر پایه ژن و سلول  درمانی هستند.

آیا این همگرایی در همه علوم و حوزه ها وجود دارد؟
بله؛ در حال حاضر کمتر رویداد، نمایشگاه یا کنگره ای 
را می توان یافت که در آن گروه های مختلف هریک فقط 
برای خود و به صورت جداگانه برنامه اجرا کنند و در اغلب 
موارد می بینیم که همگرایی در علوم حوزه های مختلف 

مد نظر متولیان گروه های مختلف است.
درواقع هرچه بتوان همگرایی و ترکیب این برنامه ها را 
در کنار هم داشت، قطعا موفقیت در آنها بیشتر خواهد 
بود. ما نیز در ایران  بایو برنامه ای را در نظر گرفته ایم که 

ترکیبی از رشته های مختلف باشد.

به نظر شما در حال حاضر چه اولویت هایی در این 
زمینه وجود دارد؟

در علوم جدیدی مانند پزشکی بازساختی و سلول های 
بنیادی، هنوز در برخی موارد در رشته های مختلف نیاز به 
ترجمه علم به فناوری و صنعت وجود دارد. به این معنی 
بنیادی  سلول های  علم  آنکولوژی،  مثل  رشته ای  در  که 
سال هاست که ترجمه شده و در عرصه عملی به کار گرفته 
مانند  بعدی در رشته هایی  مراحل  در  علم  این  می شود. 
و  شد  ترجمه  استخوان-  و  -غضروف  ارتوپدی  و  پوست 
امروز به تدریج وارد حوزه اعصاب، چشم و... نیز می شود. 
به همین ترتیب ما نیازمند این هستیم که ترجمان دانش 

در همه حوزه ها صورت گیرد.

آیا این ترجمان علم در کشور ما به حد کافی توسعه 
یافته است؟

مطلوبی  نسبتا  شکل  به  اتفاق  این  حوزه ها  برخی  در 
قبول  مورد  نقطه  تا  زیادی  راه  هنوز  اما  است  داده  رخ 
این  در  کشور  در  بخش ها  برخی  در  هنوز  است.  باقی 
در  این  و  است  نشده  انجام  کافی  سرمایه گذاری  زمینه 
حالی است که تمام غول های بین المللی داروسازی دنیا 
به سمت پزشکی بازساختی و سلول های بنیادی حرکت 

زمینه  این  در  را  خود  تلاش  باید  ما  بنابراین  کرده اند. 
بزرگ  صنایع  برای  اتفاق  این  امیدوارم  و  کنیم  بیشتر 

داروسازی ما نیز بیفتد.

آیا این خلأ در روند رشد و توسعه علوم درمانی و 
دارویی کشور تاثیرگذار خواهد بود؟

یکی از مواردی که در این زمینه می توان به آن اشاره 
کرد در حوزه صنعت داروست. مثلا من هنوز هم می شنوم 
داروهای  تولید  برای  سنگین  سرمایه  گذاری های  که 
صورت  پیش  سال   ۴۰ تکنولوژی  پایه  بر  شیمی درمانی 
می گیرد در حالی که مسیر درمان و داروسازی در دنیا 
اینجاست  پرسش  و  نمی رود.  پیش  منوال  این  بر  دیگر 
مورد  این شکل  به  این همه سرمایه گذاری  واقعا  آیا  که 

ما  که  است  پرسشی  این  است؟  نیاز 
و  هستیم  آن  پاسخ  یافتن  دنبال  به 
می تواند  منطقی  پاسخ  به  رسیدن 
و  بایو  فناوری  آینده  حرکت  مسیر 
کشور  در  را  آن  با  ارتباط  در  صنایع 

رقم بزند.

بایو در  ایران   همایش و نمایشگاه 
این زمینه چه نقشی ایفا می کند؟

بدون شک نمی توان از کنار تاثیرات 
مثبت رویدادی مانند ایران  بایو در این 
ایران  تاثیر  به راحتی عبور کرد.  حوزه 
و  زیستی  فناوری های  حوزه  در  بایو 
حوزه،  این  در  آن  همراستای  علوم 
همانند رویدادی مانند تاثیر نمایشگاه 
ایران  فارما در صنایع داروسازی کشور 

است؛ نقشی کاملا جدی و حساس. 
دستاوردها،  معرفی  با  نمایشگاه  و  همایش  این 
محصولات و روش های نوین در حیطه فعالیت های خود، 
در  بایوتراپی  مانند  حوزه هایی  بلوغ  و  گسترش  باعث 
متداول  ارتقای سطح روش هایی  باعث  و  کشور می شود 
دست ورزی های داخل سلول، ژن درمانی، مهندسی بافت 
و... می شود نقطه قوت ایران بایو این است که نتایج آن 
نمایشگاه  و  کنگره  برگزاری  می شود.  خدمت  بازار  وارد 
ایران بایو باعث می شود تا دستاوردهای روز دنیا در این 
حوزه معرفی شود و ما را در سطح مطلوبی از علم در این 

حوزه نگاه دارد.
بافت  و  ژن  سلول،  علوم  تشنه  امروز  کشور  پزشکان 
هستند و به همین دلیل نیز امیدوارم ایران بایو خود را 
در سطح روزآمد جهانی نگاه دارد تا بتواند ویترینی برای 
تلاش  برای  انگیزه ای  و  حوزه  این  دستاوردهای  آخرین 
u.هرچه بیشتر محققان و پژوهشگران این حوزه باشد
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ایران   کنگره  سومین  گشایش  به  حالی  در  امسال 
بایو رسیده ایم که صنایع داروسازی کشور در طول 
فراوانی  مشکلات  با  خود  توزیع  تا  تامین  زنجیره 
روبرو بوده  است. واردات مواد اولیه، متناسب سازی 
قیمت ها، طرح دارویار، پوشش بیمه ها و مشکلات 
که  بوده  از مسائلی  ارز،  نرخ  نوسانات  به  مربوط 
در ماه های گذشته صاحبان صنایع داروسازی کشور 
در همه حوزه ها با آن دست و پنجه نرم کرده اند. 
از مهم ترین پرسش ها در آستانه کنگره ایران بایو 
این است که این رویداد در این دوره چه اهداف و 
اولویت هایی را دنبال می کند؟ چه تغییراتی را نسبت 
به دوره های گذشته دارد و در نهایت اینکه مسیر 
رشد و توسعه این صنعت در همراهی با ایران بایو 
چگونه رقم خواهد خورد؟ به این بهانه گفت و گویی 
را با دکتر اکبر عبداللهی اصل، رئیس هیات مدیره 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات   انجمن 
بیوتکنولوژی ایران انجام داده ایم که شرح آن را در 

ادامه می خوانید:

رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی ایران:

در ایران بایو باید به گروه های جوان بپردازیم

ایران  بایو در این دوره چه اهدافی را دنبال می کند 
و چه تغییراتی را نسبت به دوره های گذشته دارد؟

به طور کلی در دوره های مختلف برگزاری کنگره ایران 
کشور  در  بیوتکنولوژی  توسعه صنعت  نهایی  بایو، هدف 
بوده  به سیاست گذاران و تصمیم گیران  و شناساندن آن 
را  اهداف  همین  همچنان  نیز  دوره  این  در  ما  و  است، 
نظر  از  را  کنگره  این  بخواهیم  اگر  اما  می کنیم.   دنبال 
شکلی با دوره های پیشین مقایسه کنیم، سعی کرده ایم 
با توجه به استقبال نسل های جوان تر در دو دوره گذشته 
علاقه  مورد  که  باشد  نقاطی  روی  تمرکز  حوزه،  این  به 

گروه های جوان تر و نسل نوین داروسازی کشور است.

آیا ایران بایو طی این دوره ها موفق به رساندن پیام 
خود به گوش سیاست گذاران این حوزه شده است؟ 
انتظار  حد  تا  هنوز  البته  است  رسانده  را  پیام  بله 
فاصله دارد؛ آنچه به عنوان پیام نهفته کنگره به مسئولان 
اگر  که  است  این  شده،  گنجانده  بالادست  نهاده های 
یک  به عنوان  را  بایوتکنولوژی  صنعت  می خواهد  کشور 
تا  آنچه  مانند  سلامت محور  صادراتی  و  اقتصادی  مزیت 
امروز رخ داده به همراه داشته ، به آن افتخار کرده و از 
مزایای مختلف اعتباری، امنیتی، اجتماعی و اقتصادی آن 

برخوردار شود، باید بهای آن را نیز پرداخت کند.

منظور از این بها چیست؟
صنایع  جزو  را  صنایع  برخی  که  همان طور  حاکمیت 
مادی  بهای  هرگونه  و  کرده  محسوب  خود  استراتژیک 
برای  می کند،  پرداخت  آن  از  برای حمایت  را  معنوی  و 
کند.  پرداخت  را  بها  این  باید  نیز  بایوتکنولوژی  صنعت 
از  از حمایت  دم  ظاهر  در  اگرچه  بهداشت  وزارت  امروز 
تامین  ثبت،  قیمت گذاری،  نحوه  در  ولی  می زنند  تولید 
مواد، تخصیص ارز و مطالعات بالینی، صنعت را تنها به 
عنوان برآورده کننده نیازهای وزارت بهداشت می شناسد 
و تا حدی اجازه رشد به آن می دهد که نیازهای داخلی 
برطرف شود، نه به عنوان یک صنعت آزاد خارج از یوغ 
ناخالص کشور  تولید  و  به صادرات  که  اقتصاد دستوری 
کمک کند. امروز اکثر صادرات دارویی کشور مربوط به 
داروهای بایوتکنولوژی است که شرکت ها در مقاطعی که 

تحت فشار وزارت بهداشت نبودند انجام دادند. 

در حوزه عملیاتی، این پیام کنگره ایران بایو را به 
چه شکل می توان تشریح کرد؟

در واقع مسئولان، دست اندرکاران ارگان های بالادست و 
سیاست گذاران کشور با اطلاع یافتن از ظرفیت های بالای 
صنایع بایوتک باید به این نگرش برسند که نباید به بهانه 
سازمان های  و  بهداشت  وزارت  در  کافی  بودجه  نداشتن 
بیمه یا محدودیت ارز دولتی، صنعت دارویی را با ابزارهایی 
از قبیل طولانی و متوقف کردن فرایندهای اداری )فرایند 
و  ها  به کمیته  ارجاع  غیردولتی،  و  دولتی  ارز  تخصیص 
سخت گیری  فراقانونی(،  و  قانونی  متعدد  کمیسیون های 
در تدوین فهرست دارویی و قیمت گذاری سرکوب گرایانه 
و دستوری متوقف کرد. ایران بایو نیز می کوشد تا نمایش 
کامل و درستی از ظرفیت ها و توانایی های کشور در این 

u.حوزه به مخاطبان ارائه دهد

گفت و گـــو
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منتظر ایران  فارمای هشتم باشید

نمایشگاهی برای ثبت رکوردهای تخصصی
نمایشگاه  حالا  پیاپی،  برگزاری  دوره  هفت  از  پس 
ایران فارما تبدیل به یک رویداد شناخته شده در سطح 
تامین،  زنجیره  فعالان  همه  که  است  شده  بین المللی 
آنها، به خوبی آن  با  تولید و توزیع دارو و صنایع مرتبط 
را می شناسند و حضور فعال در این رویداد را در تقویم 
معرفی  هدف  با  نمایشگاه  این  داده اند.  قرار  خود  سالانه 
توانمندی و پتانسیل صنعت دارویی کشور، ارائه آخرین 
تحولات و دستاوردهای صنعت دارو، آشنایی با بازارهای 
جدید و ایجاد بستر لازم جهت انتقال دانش فنی، از سال 
بسیاری  دستاوردهای  برگزاری  دوره  هفت  در   ،۱۳۹۳
به دست آورده و رکوردهای کم نظیری را نظیر به نام خود 

ثبت کرده است.
رکورد  تخصصی،  بازدید کننده  آمار  بیشترین  رکورد 
بیشترین حضور شرکت های داروسازی، رکورد سریع ترین 
تکمیل ظرفیت، تعداد کارگاه های آموزشی و رونمایی از 
این  آمارهای درخشان  از  تنها بخشی  محصولات جدید، 
رویداد تا امروز بوده که نشان دهنده میزان استقبال از این 

رویداد تخصصی است. 
با  مرتبط  مجموعه های  و  شرکت ها  تقاضای  میزان 
هستند  ایران فارما  در  حضور  خواهان  که  دارو  صنعت 
هر سال رو به افزایش بوده به نحوی که در دوره هفتم 
تحت  مساحت  چندباره  افزایش  وجود  با  نمایشگاه  این 
اختیار ایران  فارما و در نظر گرفتن شبستان های جدید، 
برگزارکنندگان بازهم قادر به تامین فضای مورد نظر همه 

متقاضیان نبودند.
تعداد  فارما  ایران   دوره  هفتمین  برگزاری  جریان  در 
بازدیدکنندگان از این رویداد بین المللی، رکورد جدیدی 
را ثبت کرد. بر اساس آمار موسسه همرسان، در میانه روز 
بازدید  میزان  ایران فارما،  نمایشگاه  هفتمین  برپایی  دوم 
قبلی  حدنصاب  بیشترین  از  بین المللی  رویداد  این  از 

برای  را  و رکورد جدیدی  فراتر رفت  آن  در دوره ششم 
ایران فارما  رکورد،  این  ثبت  با  زد.  رقم  برگزارکنندگان 
همچنان یکی از پرمخاطب ترین نمایشگاه های تخصصی 

کشور )با مخاطب تخصصی( محسوب می شود.
البته این رکوردها و اعداد و ارقام محدود به دوره های 
گذشته نیست. امسال و چند ماه مانده به هشتمین ایران 
آغاز  تخصصی  رویداد  این  جدید  رکوردهای  ثبت  فارما، 

شده است.
فارما  ایران  در  حضور  متقاضیان  نام  ثبت  در  امسال 
و  دارو  بین المللی  نمایشگاه   E و   A، B، C، D سالن های 
 sold صنایع وابسته )ایران فارما( ظرف مدت ۴۰ دقیقه
out شد. ثبت نام و جانمایی غرفه های هشتمین نمایشگاه 
 ۲۱ دوشنبه  روز  صبح   ۱۰ ساعت  از  که  فارما  ایران 
فروردین ماه ۱۴۰۲ آغاز شده بود با استقبال شرکت های 
این  بر  بنا  شد.  روبرو  نمایشگاه  این  در  حضور  متقاضی 
این   E و   A، B، C، D سالن های  غرفه های  همه  گزارش 
نمایشگاه ظرف مدت ۴۰ دقیقه تکمیل و sold out  شد 

که در نوع خود بی نظیر بود.
نمایشگاه  ایران فارما طی این سال ها دوره بلوغ خود را 
طی کرده و صاحبان صنایع دارویی و فعالان این حوزه با 
درک درست از این موضوع در تلاش هستند که بیشترین 
نمایشگاه  این  در  را  خود  سالانه  فعالیت های  بهترین  و 
و  شده  انجام  نظرسنجی های  به  توجه  با  کنند.  عرضه 
نظر می رسد  به  برای حضور،  ثبت نام کنندگان  استقبال 
که  رکوردها  از  بسیاری  بتواند  نیز  هشتم  ایران  فارمای 
نمایشگاه  دهد.  ارتقا  است مجددا  رویداد  این  اختیار  در 
بین المللی ایران  فارما، بزرگ ترین رویداد  تخصصی منطقه 
در حوزه دارو و صنایع وابسته است که هشتمین دوره آن 
از تاریخ ۵ تا ۷ مهرماه سال جاری با حضور همه فعالان و 

u.دست اندرکاران این صنایع برگزار خواهد شد

رویـــــداد



گروه دارویی برکت، به عنوان دومین هلدینگ دارویی کشور، با ۱۷ شرکت تابعه و بیش از ۳6۰۰ نفر نیروی متخصص و 
متعهد )و ایجاد حدود ۱۲ هزار شغل غیرمستقیم( و در اختیار داشتن حدود ۱۵ درصد سهم عددی بازار دارویی ایران،موفق 
شده است بالغ بر ۸۰۰ قلم محصول را در ۱۵ گروه درمانی مختلف )قلب و عروق، اعصاب و روان، ضد سرطان، گوارش، 
بیوتکنولوژی و ...( تولید و عرضه  نماید. گروه دارویی برکت در تمامی حلقه های زنجیره ی ارزش صنعت دارویی کشور، از 
جمله تحقیق و توسعه، تولید مواد اولیه، تولید محصولات نهایی دارویی، بازرگانی و توزیع محصول نهایی، حضور فعال دارد. 
این هلدینگ حاضر در بورس اوراق بهادار، در سال های اخیر با سیاست ورود به حوزه های نوین دارویی، بالغ بر ۳۵۰۰۰ 
میلیارد ریال در زمینه های High-Tech سرمایه گذاری کرده است. در این راستا، بزرگ ترین سایت تولید فرآورده های سلول 
درمانی در ایران و غرب آسیا، اولین سایت تولید داروهای ضدسرطان تزریقی در منطقه غرب آسیا و شمال آفریقا، تاسیس 
و راه اندازی اولین شهرک تخصصی دارویی کشور مجهز به پیشرفته ترین زیرساخت های روز دارویی دنیا با وسعت بیش از 
۲۰۰ هکتار، سرمایه گذاری برای تولید داروهای حد واسط و محصولات نهایی حوزه بیولوژیک، بخشی از مهم ترین اقدامات و 
موفقیت های گروه دارویی برکت به شمار می رود. مهم ترین دستاورد گروه دارویی برکت از زمان ورود ویروس کووید۱۹- و 
همه گیری آن در کشور، به کارگیری تمامی ظرفیت های علمی، تخصصی، تکنولوژی و انسانی جهت تولید واکسن بوده است 
تا در راستای کمک به سلامت مردم کشورمان، سهمی در حل این بحران داشته باشد. با توجه به حضور گروه دارویی برکت 

در کنگره ایران  بایو، گفت و گویی را با دکتر اکبر برندگی انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید: 

در سال های اخیر، محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
6۱ محصول جدید توسط شرکت های گروه دارویی برکت به بازار عرضه شده است که از آن جمله می توان به واکسن 
کوویران برکت، واکسن کوویران پلاس، سوپراویت، ماینوکسیدیل، واکسن سانوپنت، سانتگریلین و واکسن HPV اشاره کرد. 
یکی از موضوعات مهم در هلدینگ توجه به مجموعه های دانش بنیان به عنوان یکی از شرکای تجاری جهت تحقیق و توسعه 
محصولات است. بر این اساس گسترش روابط با مراکز تحقیقاتی، دانشگاه ها، شتاب دهنده ها و ... در اولویت توسعه کسب وکار 
برای  از ماموریت های مهم هلدینگ  اولویت تقویت دسته های درمانی  با  هلدینگ است. توسعه سبد محصولات شرکت ها 
ارائه محصولات و خدمات جدید است. به همین منظور ان شاءالله در حوزه سل تراپی محصولات متنوع و جدیدی را شاهد 

خواهیم بود.
جدا از این موارد، تولید ۵۰ نوع داروی استراتژیک با هدف داخلی سازی بخشی از واردات به منظور تجهیز خطوط تولید 
شرکت ها و یا اصلاح GMP، داخلی سازی مواد اولیه دارویی و محصول نهایی با صرفه جویی بیش از ۲۰۰ میلیون دلار، ایجاد 
دانش فنی تولید 6 آنزیم دارویی مورد تحریم )۱۰۰ درصد وارداتی با ارزبری سالانه ۴۳ میلیون دلار( برای بیماران خاص، 

در گفت و گو با مدیرعامل گروه دارویی برکت مطرح شد: 

61محصول جدید به بازار عرضه کرده ایم



توسعه سایت و بازسازی خطوط شرکت ها ازجمله خط بتالاکتام شرکت داروسازی تولید دارو، پلنت B شرکت البرز بالک، 
انبار شرکت البرز دارو، اتمام پروژه کارخانه تولید برای واکسن HPV و جلوگیری از واردات و داخلی سازی واکسن پنتاوالان، 
اتمام پروژه ساخت و راه اندازی کارخانه تولید داروهای پپتیدی و هازارد و ایجاد ظرفیت تولید سالیانه ۳.۸ میلیون ویال 

فرآورده های دارویی بیوسیمیلار، از دستاوردهای مهم گروه دارویی برکت طی سنوات اخیر بوده است.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
گروه دارویی برکت جهت بهبود کیفیت محصولات و خدمات خود برنامه های مدون و پیوسته ای جهت آموزش پرسنل 
و افزایش مهارت کارکنان خود در حوزه های تحقیقاتی، تولیدی، کنترل کیفیت، اعتبار سنجی و... داشته است. همچنین 
این مجموعه تلاش مداومی جهت دست یابی و به کارگیری تکنولوژی های روز داشته و در این زمینه ارتباطات تنگاتنگی 
با شرکت های مطرح اروپایی و آسیایی برقرار نموده است که از جمله آنها به کارگیری به روزترین ماشین آلات و تجهیزات 
اروپایی در شرکت بیوسان فارمد و استفاده از آخرین تکنولوژی کشورهای آسیایی در شرکت شفا فارمد بوده است. همچنین 
این مجموعه در سال های اخیر برنامه ریزی مدونی جهت ارتقای سیستم مدیریت کیفیت به سیستم مدیریت کیفیت جامع 

انجام داده است.
این مجموعه ضمن رعایت اصول GXP در راستای حفظ سیستم یکپارچه کنترل کیفیت، همواره با استخدام کارکنان 
و  جدید  خطوط  برای   GMP گواهینامه های  اخذ  برای  پیگیری  و  کیفی  سیستم های  عملکرد  افزایش  زمینه  در  مجرب 
به روزرسانی گواهینامه های GMP فعلی تولید، اقدام می نماید. همچنین علی رغم مشکلات نقدینگی در تأمین مواد اولیه، این 
مجموعه ضمن حفظ کیفیت مواد اولیه و مواد مؤثره دارویی، اثربخشی محصولات تولیدی خود را کنترل و پایش می کند. 
یکی دیگر از اقدامات حوزه کیفیت، اجرای مطالعات فارماکوویژولانس به منظور پایش ایمنی دارو، بهبود مراقبت از بیمار و 

ارتقای سلامت عمومی بیماران با تمرکز بر داروهای جدید است.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
مطابق آمار منتشر شده سازمان غذا و دارو حدود ۱۲.۷ درصد بازار دارویی کشور مربوط به محصولات و فرآورده های 
بیولوژیک است که سهم این هلدینگ از این محصولات حدود یک درصد است. با توجه به سیاست گذاری های جدید شرکت 
گروه دارویی برکت، امید است با بهره برداری سایت های بیولوژیک این هلدینگ، این سهم در آینده نزدیک حداقل به ۳۰ 

درصد افزایش یابد.

آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی اقداماتی را انجام داده اید؟
در عرصه بین المللی و همگام با سیاست های کلان مجموعه در حوزه صادرات، گروه دارویی برکت در حال ثبت و صادرات 
محصولات خود در بیش از ۱۵ کشور در سراسر جهان است. ازجمله می توان به صادرات واکسن کوویران برکت و کوویران 
برکت پلاس به کشورهای نیکاراگوئه، ونزوئلا و... اشاره نمود. همچنین در سال گذشته شرکت سبحان آنکولوژی با تولید 
داروهای های تک ضدسرطان، خود را به عنوان یکی از چهار شرکت برتر صادراتی کشور مطرح نموده و با صادرات به برخی 
کشورهای خاص از جمله فیلیپین راه را برای توسعه صادرات خود هموار نموده است. ضمنا با توجه به سطح بالای کیفی 
داروهای این شرکت برای اولین بار در تاریخ دارویی ایران محصولات این گروه در حال گذراندن کارآزمایی بالینی برای ورود 
به کشورهای اروپایی است. شایان ذکر است در راستای صدور و انتقال تکنولوژی نیز اقدامات موثر و مثبتی نسبت به انتقال 

تکنولوژی به برخی کشورها نظیر روسیه و عراق صورت پذیرفته است.
همچنین تأمین تجهیزات و ملزومات پزشکی موردنیاز مراکز درمانی دانشگاهی و شرکت های تولیدکننده دارو به ارزش 
بالغ بر ۱۱ میلیون یورو، تمدید نمایندگی انحصاری شرکت های دارویی مانند Aldo-Union، خرید تجهیزات پزشکی به 
ارزش ۳۳ میلیون یورو و تحویل آن به مراکز درمانی، واردات و تأمین داروهای فوریتی و داروهای تک نسخه ای برای بیماران، 
تولید محصولات تحت لیسانس در شرکت های زیرمجموعه و توسعه و تداوم آن، استمرار حضور در بازارهای منطقه از طریق 
تولید مشترک، همکاری با شرکت های معتبر بین المللی و ثبت محصولات صادراتی در اروپای شرقی برای اولین بار و ثبت 
محصولات در کشورهای مختلف جهان از مهم ترین اقدامات گروه دارویی برکت در زمینه توسعه همکاری های بین المللی 

بوده است.



شرکت تحقیقاتی و تولیدی سیناژن در سال ۱۳۷۳ تأسیس شد. آنزیم ها، مواد و معرف های مورد استفاده در تحقیقات 
زیستی و مولکولی، کیت های تشخیصی PCR و گروه خونی از جمله اولین محصولات سیناژن بودند. این شرکت به عنوان 
اولین شرکت خصوصی دانش بنیان در حوزه زیست فناوری، برای تأمین نیاز بازار کشور و منطقه، مأموریت خود را تولید 
محصولات بیوتکنولوژی نوین قرار داد. به بهانه حضور موفق شرکت تحقیقاتی و تولیدی سیناژن در حوزه بیوتکولوژی کشور و 
همچنین حضور در سومین کنگره و نمایشگاه ایران بایو، گفت وگویی را با آقای مهران منتجبی نیت، مدیرعامل این مجموعه، 

انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

مقدمه ای درباره نوع فعالیت، محصولات و خدمات شرکت سیناژن را ذکر بفرمایید؟
ما در سیناژن با در اختیار داشتن دانش فنی تولید داروهای بیوتکنولوژی، زیرساخت های نوین و نیروی انسانی متخصص 
با تولید بیش از ۲۰ داروی بیوسیمیلار  و همچنین نیاز کشور، به سوی تولید داروهای بیولوژیک حرکت کردیم و امروز 
و  روماتولوژی  کلیوی،  بیماری های  غدد،  ناباروری،  ایمونولوژی،  هماتولوژی،  و  انکولوژی  نورولوژی،  بیماری های  زمینه  در 

افتالمولوژی در صنعت بیوتکنولوژی دارویی پیشتاز هستیم.
در حال حاضر سیناژن 6 سایت متشکل از فضای کاری، اتاق تمیز، تحقیق و توسعه، آزمایشگاه های کنترل کیفیت و انبار با 
بیش از هزار نفر پرسنل دارد. میانگین سنی نیروی انسانی در سیناژن ۳۳ سال است که نشان از بدنه جوان سیناژن دارد؛ از 
این تعداد، ۵6۸ نفر متعلق به نسل Z هستند. تلاش ما ایجاد فرصت برای شکوفایی جوانان توانمند کشور و استفاده از ظرفیت 
آنان است.  گرفتن دغدغه تامیـن دارو از بیمـاران خـاص، آرمانی است که همه سیناژنی ها برای تحقق آن گرد هم آمده اند.

آیا در سال های اخیر، محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
اولویت ما در سیناژن پیش از هرچیز تولید و دسترس پذیری داروهایی است که بیماران خاص و صعب العلاج نیازمند آن 
هستند. سیناژن تولید پرکاربردترین و پرفروش ترین داروهای بیولوژیک دنیا را هدف خود قرار داده و دومین تولیدکننده 
داروهای بیولوژیک Pembrolizumab  با نام تجاری                   Ocrelizumab با نام تجاری              Pertuzumab با نام 

تجاری                Omalizumab با نام تجاری »Zerafil« و Aflibercept با نام تجاری »Tyalia« در دنیا است.
 Vaxine تولید واکسن اسپایکوژن در بحبوحه بحران همه گیری کووید با تکنولوژی پروتئین نوترکیب و با همکاری شرکت
استرالیا افتخاری است که سیناژن در سال های اخیر به آن دست یافت. این واکسنِ ایمن و بدون عارضه جانبی جدی که در 
تهیه آن از ویروس زنده یا کشته شده نیز استفاده نشده است، در واکسیناسیون اولیه در برابر این بیماری موفق عمل کرد 

مدیرعامل شرکت تحقیقاتی – تولیدی سیناژن مطرح کرد:

گرفتن دغدغه تأمین دارو از
 بیماران خاص آرمان سیناژنی هاست

،»ZakAria«،»Xacrel«
،»Pectuna«



وانتخابی مناسب نیز به عنوان دوز بوستر شناخته شد. مطالعات بالینی این واکسن که در نشریات معتبر نیز به چاپ رسیده 
است، افزایش ۲۵ برابری آنتی بادی خنثی کننده ویروس در داوطلبان مطالعه بالینی دوز بوستر را نشان داد. 

بـا  پزشکان  آشـناکـردن  مسیر  از  ما   هستند.  سیناژن  هدف  جامعه  مهم  اعضای  از  داروخانه ها  و  پرستاران  پزشکان، 
تازه تریـن مقالات منتشرشـده در معتبریـن مجـلات بین المللـی پزشـکی سـعی داریم سـهم خـود را در ارتقـای دانـش 
پزشـکان ایـن مرز و بـوم ادا کنیم. آمـوزش پرسـتاران بـه منظـور کاهـش خطاهـای پزشـکی از دیگـر برنامه های ما در 
سـیناژن اسـت کـه برای تحقـق آن، همایش هـای متعددی در سراسـر کشـور بـه منظـور آشـنایی پرسـتاران بـا دانـش 
روز ایـن حـوزه برگـزار می کنیم. توجـه بـه داروخانه هـا بـه عنـوان عضـو مهمـی از زنجیـره سـلامت کشـور، همـواره جزو 
اولویت های شرکت سـیناژن بوده است و در این راسـتا سـالانه چندیـن گردهمایی بـرای آشـنایی کارمنـدان داروخانه هـا 

بـا علـم روز ایـن حـوزه برپا می شود.
بـا  علمـی  و  مـدون  ارتباطـات مسـتمر،  از طریق  ما  است؛  داشته  توجه  نیز  دانشجویان  و  دانشگاه  به  سیناژن همواره 
دانشـگاه ها طـی سـال های اخیـر ضمـن حمایـت هـای متعـدد از جملـه حمایـت هـای مالـی از پـروژه هـای تحقیقاتـی 
در زمینـه دارویـی، پایـان نامـه هـای دانشجویی، سـاخت بیـش از هـزار متـر مربـع اتـاق تمیـز و... بـه کشـف و جـذب 

نیروهـای نخبـه، بـاانگیـزه و بـا اسـتعداد دانشـگاهی نیـز پرداختـه ایم.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
نزدیک به ۷۸۰ هزار نفر از بیماران مبتلا به بیماری های حاد و مزمن کشور در سال ۱۴۰۱ از داروهای شرکت سیناژن 
استفاده کرده اند. حمایت از این بیماران برای سیناژن بسیار مهم است، به همین منظور در تهـران و بسـیاری از مراکـز 
اسـتان ها ایـن امـکان فراهـم شـده اسـت کـه بیمـاران بـا مراجعـه بـه مراکـز منتخـب، توسـط پرسـتاران مجـرب در 
مـورد نحـوه صحیـح مصـرف و عـوارض احتمالـی داروهـای خـود آمـوزش ببیننـد. مرکـز حمایـت از بیمـار سـیناژن نیز 
با بهره مندی از متخصصـان داروسـازی و پرسـتاران مجـرب بـه صـورت ۲۴سـاعته پاسخگوی سؤالات و مشکلات بیماران 
است. سیناژن همچنین موفق شده است با تولید داروهای خود، در سال ۱۴۰۱ از خروج ۲.۷ میلیارد دلار و در طول دهه 

گذشته از خروج ۱۱ میلیارد دلار از کشور جلوگیری کند. 

آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
در پاسخ به این سؤال باید گفت هرچند کشور ما در صنایع دارویی فرصت های خوبی برای صادرات دارد اما دونرخی شدن 
ارز میزان صادرات را در سال های اخیر بسیار کاهش داده است. امروز با توجه به شیوه های قیمت گذاری، نگرانی شرکت های 
 GMP از جمله مدرک GMP  دارویی قاچاق معکوس داروها از ایران به کشورهای منطقه است. با این وجود، کسب ۱۱ مدرک
اروپا، ۸ پروژه انتقال تکنولوژی، صادارت محصولات به ۳۲ کشور، اختصاص 6۵ درصد از صادرات دارویی کشور به محصولات 

سیناژن از جمله اقدامات سیناژن در حوزه بین المللی است.

نقش »ایران بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟
رویدادهایی نظیر »ایران بایو« با ایجاد بستری برای تبادل دانش و تجربه  و ارائه دستاوردهای حوزه زیست فناوری کشور 

نقش بسزایی در ایجاد فرصت  برای صادرات و گسترش بازار و همچنین ارتقای سطح دانش در این حوزه ایفا می کنند. 



شرکت داروسازی دانش بنیان زیست دارو دانش در سال ۱۳۸۵ از مرکز رشد دانشگاه علوم پزشکی تهران فعالیت خود 
را آغاز و از سال ۱۳۹۵ با افتتاح کارخانه مجهز در شهرک صنعتی بهارستان کرج فعالیت خود را ادامه داد. در حال حاضر 
خطوط تولید پروتئین های نوترکیب، بیومولکول های پیچیده )آنتی بادی ها(، ویال های تزریقی، فرآورده های جامد خوراکی 
پرخطر از جمله خط های تولیدی این مجموعه است که ۱6 محصول عرضه شده در بازار و ده ها محصول در مرحله تحقیق 
و توسعه ماحصل فعالیت این مجموعه دانش بنیان است. تولید داروهای پرخطر، تولید داروهایی برای نخستین بار در کشور 
و یا داروهای انحصاری بخشی از دستاوردهای زیست دارو دانش است. به بهانه حضور شرکت زیست دارو دانش در سومین 
کنگره و نمایشگاه ایران  بایو، گفت و گویی را با دکتر هوشمند ایلکا مدیرعامل این شرکت انجام داده ایم که شرح آن را در 

ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارئه به مخاطبان داشته اید؟
ما در بخش تولید داروهای انکولوژی، برخی از داروهایی که با قیمت های گران و به صورت تک نسخه ای به بازار کشور 
عرضه می شد، تولید کرده و با قیمت های بسیار پایین تر و همچنین بدون نگرانی از کمبودهای قطعی، در دسترس بیماران 

قرار داده ایم.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
با توجه به اینکه عمده محصولات شرکت از مرحله تولید ماده اولیه و یا بانک سلولی )محصولات بیولوژیک( در مجموعه 
زیست دارو یا شرکت های همکار داخلی تولید می شود، روند کنترل کیفیت از مرحله تولید ماده اولیه آغاز می شود. در ادامه 
سیستم های کنترل کیفی و تضمین کیفیت کارخانه، با تجهیزات مناسب و خطوط تایید شده و استاندارد کارخانه ادامه روند 

تولید بهینه محصولات را تضمین می کنند.
استانداردهای خطوط تولید شرکت زیست دارو دانش همواره مورد تأیید ناظران سازمان غذا و دارو بوده و به همین دلیل 
برخی از مجموعه های خوب دارویی تولید صنعتی محصولات فوق تخصصی و خاص خود را به صورت قراردادی به شرکت 

زیست دارو دانش سپرده اند.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
در حوزه داروهای کنترل کننده حملات ام اس ۱۴ درصد از بازار مصرفی داروهای اصلی بیماران مبتلا به ام  اس به شرکت 

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت زیست دارو دانش عنوان شد:

در حال ورود به بازارهای کشورهای
 آفریقایی و آمریکای لاتین هستیم



زیست دارو دانش تعلق دارد، در سایر گروه های درمانی از جمله انکولوژی، درماتولوژی و سایرین بین ۲۳ تا 6۰ درصد از 
بازار محصولات بر اساس گزارش های آمارنامه به شرکت زیست دارو دانش تعلق دارد.

آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
برنامه های خوبی جهت حضور در بازارهای جدید جهانی ازجمله در کشورهای آفریقایی و آمریکای لاتین انجام شده است 
و محصولات جدید شرکت در حال ثبت در این بازارها هستند؛ ضمن اینکه در بازارهای دیگر از جمله عراق و سوریه نیز از 

سال های قبل حضور داریم.

نقش »ایران بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟
تولیدی  دارویی  این بخش مهم صنعت  اهمیت  نشان دهنده  و  بیوتکنولوژیک  داروسازی  بایو هویت دهنده صنعت  ایران 
کشور است. با توجه به اینکه در دنیا حوزه داروهای بیولوژیک با رشد فزاینده ای مواجه است گسترش دانش این حوزه، توجه 
متخصصان دانشگاهی و همچنین مراجع سیاست گذار به موفقیت های این حوزه را جلب می کند که می تواند از رسالت های 

u.ایران بایو  باشد



شرکت داروسازی اکتوورکو با بیش ازپنجاه سال سابقه فعالیت در حوزه دارو از حدود ۱۴سال پیش به شکل فعالانه وارد 
تولید دارو در کارخانجات زیرمجموعه خود شده و ازحدود ۱۰سال پیش تولید محصولات بیولوژیک خود را آغاز کرده است. 
این مجموعه همچنین در زمینه تولید مواد اولیه دارویی ومکمل فعالیت خود را در سالیان گذشته گسترش داده است. 
در حال حاضر شرکت اکتوورکو حدود ۳۵۰ محصول دارویی در ۱۵ حوزه درمانی تولید می کند که طیف گسترده ا ی از 
داروهای بیماری های عمومی تا داروهای آنکولوژی، پرخطر، داروهای هورمونی و داروهای بیولوژیک را شامل می شود. شرکت 
داروسازی اکتوورکو مانند سال های گذشته یکی از شرکت های حاضر در کنگره و نمایشگاه ایران بایو است و به همین بهانه 

گفت وگویی را با دکتر رضا مستوفی  مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در  سال های  اخیر چه  محصولات  و  خدمات  جدیدی  را  برای  ارائه  به مخاطبان  داشته اید؟
گروه اکتوور در سال های گذشته محصولات متنوعی را تولید کرده است و سبد محصولات این مجموعه هر روز بزرگتر 
اکتوورکو سهم  مجموعه،  این  تولیدی  بالای محصولات  کیفیت  و  کنندگان  اعتماد مصرف  دلیل  به  می شود. خوشبختانه 
قابل توجهی در بازار دارویی کشور دارد. محصولات تولیدی این مجموعه با استفاده از به روزترین دستگاه های تولیدی و با 
کیفیت ترین مواد اولیه تولید می شوند. در سالیان اخیر محصولات متنوعی درگروه اکتوورو شرکت های زیرمجموعه آن تولید 
شده و این مجموعه همواره به دنبال نوآوری و تولید محصولات مورد نیاز بیماران با بالاترین کیفیت بوده است. به دلیل 
کیفیت خوب محصولات تولید شده در گروه اکتوور، داروهایی که در این مجموعه  تولید می شوند معمولا سهم قابل توجهی 

از بازار دارو را به خود اختصاص می دهند.

چه  اقداماتی  در  حوزه  افزایش  کیفیت  محصولات  و  خدمات  مجموعه  خود  انجام  داده اید؟
افزایش دائمی کیفیت محصولات یکی از اهداف همیشگی مجموعه اکتوورکو بوده است. در همین راستا نیز همکاری با 
شرکت های معتبر بین المللی مانند مرک آلمان و کرکای اسلوونی همواره یکی از اصول این مجموعه برای ارتقای کیفیت 
محصولات تولیدی بوده است. تلاش ما در این مجموعه در همه این سال ها بر این بوده که محصولات با کیفیت قابل ارائه 
در بازارهای بین المللی تولید کنیم. ما همواره سعی می کنیم از استانداردهای روز دنیا برای تولید محصولات خود استفاده 

کنیم به نحوی که تفاوتی بین کیفیت محصولات تولیدی ما و محصولات تحت لیسانس وجود نداشته باشد

محصولات  شما  چه  حجمی  از  بازارهای  مصرف  محصولات  این  حوزه  را  در  اختیار  دارد؟
محصولات ما حجم قابل ملاحظه ای از بازار را در اختیار دارند که دلیل اصلی آن کیفیت بالای این محصولات است. با توجه 

در گفت وگو با مدیرعامل شرکت داروسازی اکتوورکو عنوان شد

به بیش از20 کشور صادرات خواهیم داشت



به آمارهای موجود، داروهای تولید شده درکارخانجات اکتوورکو حجم قابل توجهی از بازار را در اختیار دارند.
آیا  در  حوزه  صادرات  و  ورود  به  بازارهای  بین المللی   اقداماتی  را  انجام  داده اید؟

شرکت داروسازی اکتوورکو در حوزه صادرات، گام های بزرگی برداشته و در حال حاضر محصولات شیمیایی و بیولوژیک 
بازارهای  آینده  تا دو سال  امیدواریم  انجام شده  برنامه ریزی های  با  به چندین کشور در منطقه و دنیا صادر می شوند.  ما 
بین المللی خود را گسترش داده و محصولات خود را به بیش از ۲۰ کشور صادر کنیم و علاوه بر تامین داروهای مورد نیاز 

در داخل کشور، سهم خود را از بازارهای جهانی در این حوزه  نیز به دست آوریم.

نقش »ایران  بایو«  را  در  گسترش  بازار  و  سطح  علمی  این  حوزه  چطور  ارزیابی  می کنید؟
ایرانی  توانایی های شرکت های دانش بنیان  از  بایو در حال حاضر نمادی  ایران  این است که کنگره و نمایشگاه  حقیقت 
به خصوص در حوزه تولیدات بیوتکنولوژی است. این رویداد بین المللی امروزه نقش مهمی در معرفی شرکت های ایرانی در 
بازارهای بین المللی داشته و در عین حال می تواند تعاملات دارویی بین المللی را تقویت کند. ما شاهد هستیم که کشورهای 
همجوار در این سال ها در این نمایشگاه حضور داشته و به دنبال آشنایی بیشتر با محصولات برتر حوزه بیوتکنولوژی در 

u.کشور ما هستند



موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی از سال ۱۳۰۳ و با شیوع بیماری طاعون گاوی با حدود ۲۰ نفر نیرو فعالیت خود 
را آغاز کرد. تعداد زیادی از عوامل بیماری زای دام و طیور کشور به همت و تلاش دانشمندان این موسسه شناسایی و به 
ثبت رسیده و متعاقب آن نیز واکسن های موثر علیه آنها ساخته شده است. به مرورزمان به این فعالیت ها افزوده شده و تلاش 
مستمر مدیران و کارکنان این مجموعه بر این است تا همواره در راستای خدمت رسانی به جامعه و حفظ و ارتقای امنیت 
بهداشتی  جامعه گام بردارند. ریشه کنی و یا در شرف ریشه کن بودن بسیاری از بیماری هایی که زمانی بومی کشور بودند 
این موسسه و  تولیدات  اوریون، مرهون  از جمله طاعون گاوی، فلج اطفال، دیفتری، کزاز، سیاه سرفه، سرخک، سرخجه و 
زحمات کارکنان سازمان دامپزشکی و وزارت بهداشت است. بی شک موسسه رازی یک میراث ارزشمند و بی بدیل در کشور 
و خاورمیانه است. ازاین رو توجه و حمایت دولتمردان، یک وظیفه ملی بوده و منجر به بالندگی و پویایی بیش ازپیش این 
مجموعه عظیم تولیدی، علمی و پژوهشی کشور خواهد شد. با توجه به حضور موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی 
در نمایشگاه ایران  بایو، گفت و گویی را با دکتر علی اسحاقی، مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه 

می خوانید:

در سال های اخیر، چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
بزرگ ترین دستاورد موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی در دو سال اخیر ساخت واکسن تزریقی-استنشاقی رازی 
کووپارس است. این واکسن نخستین واکسن داخل بینی )استنشاقی( بر پایه پروتئین نوترکیب ساخته شده در جهان علیه 
ویروس کووید ۱۹ است که به همت تیم تحقیقاتی قوی و مجرب از محققان، ایمنی شناسان، ویروس شناسان و... در موسسه 
رازی ساخته شد. این واکسن کمترین میزان آنتی ژن و تزریق در هر دز و با استناد به نتایج آزمایشات و مطالعات بالینی، 
کمترین عوارض ثانویه بعد از تزریق، بالاترین میزان ایمنی همورال، ایمنی سلولی و ایمنی مخاطی را دارد. ادجوانت آن 
اختصاصی بومی شده است و بی خطر ترین پلتفرم واکسن و بهترین کاندید واکسن برای دزهای یادآور معرفی شده است. 
همچنین دز داخل بینی آن که علاوه بر ایمنی زایی، در جلوگیری از انتقال ویروس نقش بسیار مهمی دارد و در قطع پاندمی 

کرونا بسیار اثرگذار است.

چه اقداماتی برای افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
موسسه رازی با قدمت ۹۸ ساله، همواره در جهت خدمت رسانی به سلامت انسان و دام و طیور کشور عزیزمان تلاش و 
فعالیت می کند و هم اکنون نیز با تولید ۷ واکسن از ۱۱ واکسن موجود در سبد واکسیناسیون اجباری کشور، وظیفه خود را 
به نحو احسن ایفا می نماید. از دیگر محصولات استراتژیک موسسه رازی می توان به آنتی سرم های مارگزیدگی و عقرب زدگی 
اشاره کرد که در خاورمیانه و جهان منحصربه فرد است و خرسندیم که در سال های اخیر، تلفات انسانی به خاطر گزش مار 
و عقرب نداشته ایم و این در حالی است که در کشورهای همسایه، همچنان گزارش هایی از تلفات بر اثر گزش مار و عقرب 

در گفت و گو با مدیرعامل موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی عنوان شد:

90 محصول و فرآورده بیولوژیک تولید می کنیم



منتشر می شود. علاوه بر این با توجه به فعالیت های تحقیقاتی گسترده در موسسه رازی، طرح های پژوهشی برای تولید حدود 
۲۰ محصول جدید د رحال انجام است و با تکمیل ساختمان تولید واکسن های نوترکیب، زیر ساخت لازم و مجهز برای ساخت 
واکسن های جدید فراهم خواهد شد. نکته مهم دیگر اینکه دانشمندان و محققان موسسه رازی در صدد هستند واکسن فلج 
اطفال تزریقی را بسازند و در این زمینه بیش از 6۰ درصد پیشرفت داشته ایم. واکسنی که طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهانی )WHO(  باید تا سال های آینده جایگزین نوع خوراکی آن شود و محققان این موسسه به پشتوانه چهار دهه تحقیق 
و تولید OPV  )فلج اطفال خوراکی(، اکنون با دستیابی به دانش فنی نوع تزریقی )IPV( این واکسن، آماده اند تا قدمی دیگر 

در راه خدمت به عرصه سلامت و حفظ سلامت آحاد جامعه بردارند.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
حدود ۹۰ محصول و فرآورده بیولوژیک شامل انواع واکسن های پزشکی، دامپزشکی و آبزیان، انواع کیت های تشخیصی، 
فرآورده های خونی، پادگن ها، حلال ها، سرم های درمانی در موسسه رازی تولید می شود که برای مصرف، در اختیار وزارت 
بهداشت و سازمان دامپزشکی کشور و سایر متقاضیان قرار می گیرد. این موسسه حدود ۹۰ درصد واکسن های دامی و بیش 

 از ۳۰ درصد واکسن های طیور موردنیاز کشور را تولید و تامین می نماید.

آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
به  بیولوژیک  فرآورده های  آن، صادرات  از  و پس  داخلی  نیازهای  تامین  رازی،  راهبردی موسسه  برنامه  نخست  اولویت 
کشورهاي همسایه است و از همین رو درخواست های متعددی از کشورهای اطراف برای صادرات واکسن ها و سرم های درمانی 
به موسسه رازی رسیده و در چندین نوبت نیز واکسن های طیور و سرم های درمانی به کشورهای مختلف از جمله عراق، 
قطر، افغانستان و آلمان صادر شده است. همچنین مذاکراتی برای صادرات واکسن های انسانی، طیور و سرم های درمانی این 
موسسه به کشورهای هند، پاکستان، سوریه و آذربایجان انجام شده و ورود گسترده به بازارهای صادراتی از برنامه های کلان 

موسسه رازی است و حضور در نمایشگاه ایران بایو، می تواند تسهیل کننده این مهم باشد.

نقش »ایران بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟ 
برپایی این نمایشگاه با هدف معرفی دستاوردها، ظرفیت ها و توانمندی های شرکت ها، نهادها و سازمان های داخلی و انتقال 
و مبادله دانش و تکنولوژی بین فعالان صنعت دارویی ایران و سایر کشورهای پیشرفته برگزار می شود که قطعا در پیشرفت 
کشور درزمینه توسعه دانش و تولید فرآورده های دارویی و همچنین تولید محصولات جدید، مفید و اثرگذار خواهد بود. 
همچنین حضور مجموعه هایی مانند موسسه رازی به عنوان بزرگ ترین موسسه تحقیقاتی و تولیدی واکسن و فرآورده های 
بیولوژیک در خاورمیانه، بستری برای تعامل بیشتر تولیدکنندگان دارو، فرآورده های بیولوژیک و واکسن سازان کشور را فراهم 

کرده است.
نمایشگاه ایران بایو، یکی از بزرگ ترین رویدادهای صنعت دارویی کشور است و در سه دوره ای که از فعالیت آن می گذرد، 
سازمان ها و دستگاه های مرتبط و فعالان صنعت دارو و حتی صنایع وابسته حضور شاداب و چشمگیری در آن داشته اند. 
در صورت تحقق اهداف این نمایشگاه، در زمینه معرفی ظرفیت و پتانسیل موجود در شرکت های فعال در حوزه دارو و صنایع 
وابسته، برقراری ارتباط با مراکز تحقیقاتی علمی داخلی و بین المللی و ایجاد بستر مناسب برای تجارت بین المللی درزمینه 

u.دارو و صنایع وابسته، اتفاقی بزرگ در صنعت دارویی کشور رخ خواهد داد



شرکت آریوژن در سال ۱۳۸۹ با تمرکز بر تولید محصولات دارویی بیوتکنولوژی خصوصا آنتی بادی های مونوکلونال دارویی 
تاسیس شد. با توجه به سمت و سوی فناوری های دارویی و روش های درمانی که به سمت استفاده از آنتی بادی ها برای 
درمان بیماری های صعب العلاج سوق پیدا کرده ، شرکت آریوژن توانسته است تا کنون با تولید ۸ داروی مختلف برای درمان 

بیماری های سخت مانند سرطان و هموفیلی قدم های موثری بردارد.
جهت گیری آریوژن به کارگیری فناوری های روز و استقرار استانداردهای بین المللی در بهترین سطح ممکن آن بوده است 
تا هم در عرصه تامین نیاز داخل و هم صادرات بتواند موثر باشد. به دلیل حضور موفق شرکت آریوژن فارمد در عرصه تولید 
فرآورده های بیولوژیک، گفت و گویی را با مهندس محمد صفاریون، مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم که شرح آن را در 

ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
در حال حاضر ۸ فرآورده بایوسیمیلار در سبد دارویی محصولات آریوژن فارمد قرار دارد و پیش بینی می شود با توجه به 
سرعت فرآیند تحقیق و توسعه و اخذ پروانه ثبت محصول، طی سال های آتی به طور متوسط سالانه ۲ محصول جدید توسط 

این مجموعه به بازار دارویی کشور معرفی شود.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
آریوژن فارمد متعهد است تا با بهره گرفتن از مدرن ترین تجهیزات تولیدی و آزمایشگاهی منطبق با آخرین استانداردهای 
جهانی، داروهای بایوسیمیلار هم تراز با داروی برند تولید نموده و در دسترس بیماران قرار دهد. طبق بازنگری سالانه ای که 
روی کیفیت محصولات تولیدی تحت عنوان سند )APR )Annual product review صورت می پذیرد، پارامترهای کیفی 
قابل بهبود محصولات شناسایی شده و در قالب پروژه به واحد تحقیق و توسعه جهت بررسی و بهبود فرآیند مربوطه ارجاع 
می شود. در صورت اثربخش بودن، این تغییرات زیر نظر واحد تضمین کیفیت به بخش تولید منتقل خواهد شد.ضمن اینکه 

معتقدم صادرات محصول یکی از شاخص های درست برای ارزیابی کیفیت با معیارهای بین المللی است. 

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
براساس آخرین آمارنامه دارویی منتشر شده در سال ۱۴۰۰، شرکت آریوژن فارمد ۳ درصد سهم ریالی بازار دارویی کشور 
و بیش از ۲۳ درصد از سهم ریالی بازار محصولات بیوتکنولوژی را در اختیار داشته است. مجموعه آریوژن فارمد امیدوار 
است با تلاش شبانه روزی همکاران این مجموعه، سهم ریالی خود را تا پایان سال ۱۴۰۳ به ۵ درصد بازار دارویی کشور و 

۳۰ درصد بازار داروهای بیولوژیک بهبود بخشد.

در گفت و گو با مدیرعامل آریوژن فارمد مطرح شد:

به بیش از 17 کشور جهان صادرات داریم



آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
بخش صادرات شرکت آریوژن فارمد، تنها ۳ سال پس از تاسیس شرکت، از سال ۱۳۹۲فعالیت خود را به صورت رسمی 
آغاز کرده است. که این نشان دهنده اهمیت امر صادرات و توسعه بازارهای بین المللی برای مجموعه آریوژن فارمد است. 
لازم به ذکر است در حال حاضر محصولات آریوژن فارمد به بیش از  ۲۱ کشور جهان صادر می شود و این مجموعه موفق 
به کسب عنوان بزرگ ترین صادرکننده دارویی کشور طی سال های اخیر شده است. تندیس صادرکننده نمونه ملی در سال 
های ۱۳۹6، ۱۳۹۸ و ۱۴۰۱ و دریافت نشان شرکت پنج ستاره صادراتی در سال ۱۴۰۱ بخشی از افتخارات آریوژن فارمد 
در حوزه صادرات است. همچنین ما امیدوار هستیم تا پایان سال ۱۴۰۳ موفق به ثبت محصول فاکتور هفت با نام تجاری 
آریوسون به عنوان اولین داروی ایرانی در اتحادیه اروپا شویم که قطعا تاثیر بسزایی در توسعه بازار صادراتی محصولات آریوژن 

فارمد خواهد داشت.

نقش »ایران بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟
کنگره ایران بایو به عنوان تخصصی ترین گردهمایی سالیانه فعالان صنعت، اساتید و نخبگان حوزه بیوتکنولوژی دارویی و 
پزشکی در ایران نقطه عطفی جهت ارتباط هرچه بیش تر صنعت و دانشگاه و همچنین معرفی به روزترین دستاوردهای حوزه 
بیوتکنولوژی دارویی و پزشکی در کشور است. این کنگره فرصت بسیار ارزشمندی برای معرفی دانش و تکنولوژی ایرانی به 
سیاست گذاران حوزه نظام سلامت برای جلب حمایت و اخذ تصمیمات سودمندانه تر برای دست اندرکاران این حوزه است. 
ایران بایو محفلی است برای بیان مشکلات و دغدغه های صنعت و دانشگاه و چاره جویی برای عبور از موانع به کمک نخبگان 

و دلسوزان حوزه بیوتکنولوژی دارویی و پزشکی. 
لازم به ذکر است کارگاه های تخصصی ایران بایو نیز می تواند فرصت بسیار خوبی جهت به روزرسانی و ارتقای دانش فنی 
ایران  اخیر کنگره  به نظر من ۲ دوره  باشد.  ایران و جهان  به دریافت آخرین پیشرفت های علمی و صنعتی  علاقه مندان 
و تصمیم گیران حوزه  به سیاست گذاران  پزشکی  و  دارویی  بیوتکنولوژی  اهمیت حوزه  برای شناساندن  موفقی  بایو تلاش 
نظام سلامت در داخل کشور بود و این راه می بایست در جهت جلب مشارکت های بین المللی و حضور سایر کمپانی ها و 
متخصصان این حوزه در کنگره ایران بایو به جهت توسعه بازارهای بین المللی و ارتقای دانش فنی نخبگان داخلی تقویت 

u.شود



آسا بایوتک با سرمایه گذاری بخش خصوصی برای بهبود سرعت و کیفیت تولید شرکت های بیوتکنولوژی با دسترسی 
ها،   API تا  مواد کمکی  و  واسطه ها  از  تجهیزات،  تا  فیلتراسیون گرفته  از  اندازی شد.  راه  با کیفیت  به محصولات  سریع 
این مجموعه می تواند نیازهای شما را منبع، مدیریت و ارائه کند. چه کسب و کار شما در زمینه داروسازی، مواد غذایی 
با سخت گیرانه ترین پروتکل های  و  ارایه دهد  را  استانداردهای صنعتی  بالاترین  این گروه می تواند  باشد،  بیوتکنولوژی  یا 
بین المللی مطابقت داشته باشد. آسا بایوتک نیازهای شما را درک کرده و می تواند برای آنها راه حل ارائه دهد. به بهانه 
حضور شرکت آسا زیست فن آور تجهیز در سومین کنگره و نمایشگاه ایران  بایو گفت و گویی را با خانم مهندس الهه رحیمی، 

مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر، چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
قدم  کروماتوگرافی  محصولات  در خصوص  خود  محصولات  سبد  کامل سازی  سمت  به  اخیر  سال های  در  آسا  شرکت 
و   Industrial سایز  تا   preparative سایز  از  کروماتوگرافی  سیستم های  تولید کننده   Hanbon کمپانی  است.  برداشته 
ستون ها و سیستم های DAC، HPLC، FPLC و سایر تجهیزات مربوطه است. Bio-Works تحقیق و توسعه، تولید و عرضه 
رزین های کروماتوگرافی مبتنی بر آگارز را انجام می دهد که برای جداسازی پروتئین ها و سایر مولکول های زیستی استفاده 

می شود. در این بازار بزرگ محصولات Bio-Works به عنوان محصولی نوآورانه و با عملکرد استثنایی شناخته می شود.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
از جمله  به مشتریان  فنی  ارائه خدمات مشاوره  و  تحویل ممکن  زمان  ارائه سریع ترین  اضافه کردن سبد محصولات، 

اقدامات ما در راستای افزایش کیفیت خدمات مجموعه بوده است.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
محصولات آسا بایوتک تقریبا اکثر بازار هدف خود را در بر گرفته اند و اکنون نیز با توجه به هدف گذاری های انجام شده، 

در حال بزرگ تر کردن بازار هدف هستیم.

آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
امکان  آفریقا  شمال  و  لاتین  آمریکای   ،CIS حوزه  منطقه،  کشورهای  به  دارو  صادرات  در خصوص  بایوتک  آسا  شرکت 

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت آسا زیست فن آور تجهیز مطرح شد: 

در حال بزرگ تر کردن بازار هدف هستیم



همکاری با تولیدکنندگان داخلی را دارد.

نقش »ایران بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟
کنگره و نمایشگاه ایران بایو به عنوان یک رویداد تخصصی برای شرکت های فعال در حوزه بیوتکنولوژی، دانشجویان، 
اساتید و تمامی افرادی که در این حوزه اشتغال دارند بسیار مفید است و می تواند در معرفی دستاوردهای جدید در این 

u.حوزه برای مخاطبان بسیار موثر باشد



به بهانه نوروز

ارائه  با هدف  ژنتیک  فعالیت در زمینه  از ده سال تجربه  با داشتن بیش  مؤسسان شرکت شوکازیست در سال ۱۳۹۲ 
راهکار، خدمات و تأمین تجهیزات تخصصی حوزه فرآورده های دارویی نوترکیب نسبت به تأسیس این مجموعه اقدام کردند. 
شرکت شوکازیست طی این سال ها با ارائه تجهیزات متنوع، خدمات انتقال فنّاوری و مشاوره علمی و فنی در زمینه داروهای 
پروتئینی در مقیاس صنعتی همراه صنعت بیوتکنولوژی کشور بوده است. در آستانه برگزاری سومین دوره کنگره و نمایشگاه 
ایران با یو و حضور شرکت شوکازیست در این رویداد تخصصی، به گفت و گو با مهندس سپهر تنگستانی، مدیرعامل این 

مجموعه پرداخته ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
طی سال ها فعالیت شرکت شوکازیست ضمن تجربه همکاری مفید با مؤسسات حوزه بیوتکنولوژی کشور مانند مؤسسه 
از  نیاز  اولیه مورد  )تأمین مواد  تولید واکسن...(، سرم سازی رازی  تأمین مواد در پروژه  ایران )همکاری و  انستیتو پاستور 
کمپانی های مطرح آمریکایی(، هلدینگ دارویی برکت )تجهیز کامل اولین مجموعه سلول درمانی کشور( و هلدینگ دارویی 
سیناژن )واردات تجهیزات صنعتی، تخلیص پروتئین برای اولین بار در کشور، معرفی تجهیزات نوین کنترل کیفی در زمینه 
اندازه گیری پروتئین ها و قندها، معرفی سیستم های .... Biocore( و... بعد از امضا شدن برجام موفق به کسب نمایندگی های 
برجام،  و... شده و حتی علی رغم شکست    PerkinElmer، GE Healthcare،Bio works  مانند ابر کمپانی هایی  از  رسمی 
 Sun Resin ، Primer Design PerkinElmer و همچنین کمپانی های  نمایندگی رسمی کمپانی  به عنوان  در حال حاضر 

Microdigital،  و... فعالیت می کند.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
شرکت شوکازیست همواره در تلاش بوده است تا با نگاه علمی به مجموعه خود نسبت به برگزاری دوره های پیشرفت 
علمی، اعزام کارشناسان به دوره های آموزشی کمپانی ها، به کارگیری کارشناسان فنی خارجی و ... اقدام نموده و در مسیر 
همراهی با بهداشت و درمان کشور موفق به ارائه تجهیزات پیشرفته از قبیل اسپکترومتری جرمی )LC/MS/MS(، سنتز پپتید 
)DNA/ Peptide synthesizer(، توالی یابی نسل سوم )Next Generation Sequencing(، تحلیل برهم کنش بدون نشانگر 
)Label-Free Interaction Analysis System(، تحلیل ساختار پروتئین )Protein characterization Platform( ، سلول 
درمانی )Cell therapy( و... همراه با خدمات کاربردی، پشتیبانی و خدمات فنی مطابق با به روزترین یافته های علمی در 
زمینه تحقیق و توسعه، تولید و کنترل کیفی شده است. سیستم ارزیابی بر هم کنش دارو با گیرنده های اختصاصی خود بدون 
نیاز به استفاده از روش های رنگ آمیزی که با استفاده از تکنولوژی SPR توسعه داده شده است، جزء تجهیزات کارآمد و بروز 

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت شوکازیست مطرح شد:

با تمام شرکت های تولیدکننده داخلی همکاری داریم



در سطح جهانی است که با آن می توان مطالعات کینینک، ترمودینامیکی، غلظت سنجی و مطالعات ایمنوژنیستی داروها را 
انجام داد. این دستگاه با نام تجاری Biacore از کمپانی معتبر Cytiva با تلاش شرکت شوکازیست در اختیار شرکت های 

داروسازی ایران قرار گرفته است.
سیستم آنالیز داروهای پروتئینی و آنتی بادی ها که مبتنی بر فن آوری میکروفلوئیدیک است نیز یکی از دستگاه های نوین 
در حوزه کنترل کیفی داروهای پروتئینی است. با استفاده از این دستگاه می توان مهم ترین آنالیزهای کنترل کیفی داروهای 
بیوسیمیلار را منطبق بر آخرین راهنماهای فارماکوپه ای با استفاده از یک دستگاه و متدهای از پیش تعریف شده اختصاصی 

داروسازی به انجام رساند.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
می توان گفت محصولات ارائه شده توسط شوکازیست تقریبا در تمامی شرکت های تولید کننده دارو های نوترکیب کشور 
در بخش های مختلف تحقیق و توسعه، تولید، کنترل کیفی و... به کار گرفته می شوند. با توجه به تخصصی بودن تجهیزات، 

شرکت شوکازیست از مهم ترین شرکت های خدمات دهنده فعال در بخش بیوتکنولوژی کشور است.

نقش »ایران  بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟
با توجه به اهمیت صنعت بیوتکنولوژی در کاهش خروج ارز از کشور و همچنین امکان استفاده از فضای بالقوه صادرات 
محصولات این حوزه، کنگره و نمایشگاه ایران بایو، به عنوان فضایی برای هم اندیشی و هم افزایی اساتید، تولید کنندگان و 
ایفا می کند که می تواند درنهایت به توسعه و گسترش صنعت بیوتکنولوژی در کشور  شرکت های بازرگانی نقش پررنگی 

u.منجر شود



تیم بازرگانی سیدی با قدمتی بالغ بر ۲۰ سال فعالیت در تامین مواد شیمیایی و تجهیزات آزمایشگاهی توانسته است نام 
و جایگاه مورد قبولی را در این صنعت به دست آورد. این مجموعه از اواسط سال ۱۳۹۱ به صورت رسمی و با نام تجاری 
لاران شیمی فعالیت خود را ادامه داد و در حال حاضر قادر است طیف گسترده ای از مواد شیمیایی را که به صورت خلاصه 
شامل انواع API ، Intermadiates، fine chemicals، Labratory Chemicals، peptides، proteins  و غیره می شود را در 
مقیاس آزمایشگاهی تا صنعتی با شعار »Grams to tons«  به صورت ریالی یا پروفرما تامین کند. به بهانه حضور مجموعه 
لاران شیمی در کنگره و نمایشگاه ایران بایو گفت وگویی را با مهندس حمیدرضا سیدی مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم 

که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟ 
با توجه به طیف وسیع داروهای جهانی و همچنین افزایش ظرفیت شرکت های دانش بنیان داخلی این مجموعه با آنالیز 
دقیق نیازهای مشتریان خود و با تکیه بر دانش متخصصان شیمی خود و کارشناسان بازرگانی و همچنین شرکای تجاری، 
توانسته است کشورهایی مثل چین، هند و ترکیه نیازهای جاری را به صورت گسترده و برای اهداف مورد نظر خود در ایران 
تامین کند و تا امروز نیز با توجه به بازخوردها و گزارش های ثبت شده، عملکرد قابل قبولی را در این حوزه از خود به جا 

گذاشته است.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟ 
این شرکت با هدف خدمت رسانی مطلوب تر به شرکت های طرف قرارداد خود، با تسریع فرآیند تامین و حذف واسطه ها ، 
همراهی تعداد کثیری از مشتریان خود را طی این سال ها به دست آورده است. شرایط اقتصادی کشور در حال حاضر به 
شکلی است که معمولا خرید مواد اولیه از طریق واسطه ها انجام می شود و این موضوع باعث افزایش بهای تمام شده تولید و 
کاهش حاشیه سود برای تولیدکننده می شود. بنابراین حذف واسطه ها در کنار تامین کیفیت، نقش بسیار مهمی در برقراری 

ارتباط با شرکت های تولیدی دارد. 
علاوه بر این در تمامی مراحل فروش، نظارت و همراهی با مشتریان از الزامات کاری مجموعه خواهد بود تا محصول مورد 
نظر در بهترین شرایط به دست تولیدکنندگان برسد. در این راستا مجموعه لاران شیمی در نظر دارد با ارتقای سیستم های 
پیشرفته ارتباط با مشتری و همچنین کسب گواهینامه ایزو ۹۰۰۱ گامی جدید در راستای جلب رضایت مشتریان و ارائه 

خدمات مطلوب تر در این حوزه بردارد. 
همچنین این شرکت در راستای حفظ کیفیت محصول، در نظر دارد نسبت به احداث واحدهای مطلوب ذخیره سازی 

در گفت و گو با حمیدرضا سیدی مدیرعامل لاران شیمی مطرح شد: 

ما واسطه ها را حذف کرده ایم



تخصصی با به روزترین متدهای جهانی در جهت پیشبرد سطح کیفیت اقدام کند که این کار نیز می تواند اثر مثبت قابل 
توجهی در حفظ کیفیت مواد اولیه مورد نیاز شرکت های ایرانی داشته باشد.

نقش »ایران بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟ 
و  بالقوه  مشتریان  بازارهای مصرف، شناخت  رصد  معرفی محصولات،  برای  جایگاه ها  بهترین  از  یکی  همواره  نمایشگاه 
جذب مخاطبان جدید محسوب می شود. از این رو ما در سال های اخیر توانسته ایم با حضور در نمایشگاه های متعدد و با 
ارائه مشاوره های تخصصی و به دور از بزرگنمایی، مشتریان جدیدی نیز برای خود جذب کنیم. حضور در سومین کنگره و 
نمایشگاه ایران  بایو نیز در راستای تحقق همین امر برای مجموعه ما دارای اهمیت است فرصتی را در اختیار شرکت ما قرار 

u.می دهد تا با مخاطبان تخصصی خود بدون واسطه و با صرف کمترین زمان ارتباط بگیریم



به بهانه نوروز

شرکت مهندسی یسنا آرمان زندگی در زمینه پایپینگ کارخانجات صنایع غذایی و داروسازی و همچنین تولید تجهیزات 
استیل مورد استفاده در صنایع دارویی و غذایی، با توجه به رشد روزافزون صنایع داروسازی و غذایی در کشور و با هدف 
بی نیاز سازی شرکت های داخلی از واردات تجهیزات از کشورهای دیگر و در راستای حمایت از تولید محصولات دانش بنیان 
این مجموعه  باکیفیت داخلی در زمینه دستگاه ها و تجهیزات صنایع داروسازی و غذایی در سال ۱۳۹۵ تاسیس شد.  و 
بستر مناسبی را جهت ایجاد اشتغال، درآمد زایی، تولید محصول باکیفیت داخلی، جلوگیری از واردات و خروج ارز از کشور، 
بی نیاز سازی کشور از واردات دستگاهها و تجهیزات و همچنین صادرات محصولات به بازارهای هدف بوجود آورده است. 
به بهانه حضور شرکت دانش بنیان مهندسی یسنا آرمان زندگی در سومین کنگره و نمایشگاه ایران بایو، گفت و گویی را با 

مهندس عباس عاشوری ویایه، مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم که بخشی از آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
شرکت دانش بنیان مهندسی یسنا آرمان زندگی در زمینه تولید تجهیزات و دستگاه های داروسازی و صنایع غذایی بر 
پایه استیل ضدزنگ 316L ، طراحی و اجرای خطوط استیل انتقال مواد در صنایع و نیز مشاوره در امر احداث کارخانه های 
داروسازی و خطوط تولید وابسته فعالیت می کند و از جمله جدیدترین محصولات ارائه شده توسط این شرکت می توان به 

تولید دستگاه های آبساز صنایع دارویی اشاره کرد.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
از جمله اقدامات ما در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات این مجموعه می توان از تشکیل تیم فنی و مهندسی به 
بنیان دانش و به کارگیری نرم افزارهای روز مهندسی به همراه پرسنل کارآزموده و همچنین اقدام جهت اخذ استانداردهای 

مربوطه نام برد.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
در حال حاضر تعداد ۲۰ شرکت به صورت تخصصی در زمینه تولید تجهیزات و دستگاه ها فعال هستند و از این میان تنها 
دو شرکت پرچمدار ساخت تجهیزات تولید داروهای بیوتکنولوژی به صورت تخصصی هستند که در بازار ایران فعالیت دارند. 
از میزان ۱۰۰ درصد ظرفیت شرکت های داروسازی فعال داخلی در زمینه دستگاه های بیوتکنولوژی در ایران ، حدود ۴۰ 

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت دانش بنیان مهندسی یسنا آرمان زندگی عنوان شد: 

پرچمدار ساخت تجهیزات تولید داروهای 
بیوتکنولوژی هستیم



درصد وارداتی و 6۰ درصد باقیمانده به صورت ۳۰ درصد سهم هریک از این دو شرکت است. 

آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
اگرچه تا کنون اقدامی در این زمینه انجام نشده است اما برنامه ریزی عملیاتی شرکت در دو سال آینده بر پایه صادرات 

است.

نقش »ایران بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟
با توجه به این نکته که ایران بایو یکی از معدود نمایشگاه های تخصصی در زمینه بیوتکنولوژی در کشور است و امکان 
حضور و معرفی شرکت های فعال در این زمینه را ایجاد کرده،  می تواند بستر مناسبی جهت معرفی محصولات بیوتکنولوژی ، 

u.تجهیزات ، دستگاه های مرتبط و توانایی های شرکت های فعال در این صنعت را فراهم سازد



این  است.  کرده  فعالیت  به  شروع  شیمیایی  و  بیوتکنولوژی  محصولات  تامین  هدف  ۱۳۸۸با  سال  در  ونداطب  شرکت 
شرکت فعالیت خود را به طور مستمر در جهت تامین محصولات مورد نیاز پژوهشگاه های تحقیقاتی و درمانی، دانشگاه ها، 
بیمارستان ها، صنایع غذایی، کشاورزی، نفت و گاز، پتروشیمی، آب و فاضلاب، آرایشی - بهداشتی و داروسازی ادامه داده 
است. شرکت ونداطب با دارا بودن دو واحد تخصصی »بازاریابی و فروش« و »پشتیبانی فنی«، توانایی پاسخ گویی به نیازهای 

علمی مشتریان را داراست.
آن    زیر مجموعه  شرکت های  و  )امریکا(   Corning برندهای  انحصاری  نمایندگی  حاضر  حال  در  یکتا  طب  وندا  شرکت 

)Axygen، Gosselin، pyrex(،Falcon )آمریکا(، SRS Nauchine )اوکراین( را در ایران در اختیار دارد.
از دیگر فعالیت های شرکت ونداطب، واردات مواد شیمیایی، تحقیقاتی و آزمایشگاهی است. ونداطب در این زمینه، سابقه ای 
بیش از ۱۵ سال دارد. سفارش ها از کشورهای آلمان ، انگلستان و آمریکا به صورت مستقیم از شرکت های تولید کننده  ای مانند 
Sigma Aldrich ، Thermofisher، Abcam، Santa cruz و R&D Systems خریداری می شود و با حداکثر تاریخ مصرف به 

کشور وارد می شوند.
پژوهشگاه رویان تهران ، پژوهشگاه رویان اصفهان، پژوهشگاه ملي مهندسي ژنتیک و زیست فن آوري، انستیتو پاستور 
سرم سازی  و  واکسن  تحقیقات  مؤسسه  دارو،  توفیق  حیان،  بن  جابر  داروسازی  فارمد،  تک  سل  شرکت  سیناژن،  ایران، 
رازی، پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی ایران، دانشگاه علوم پزشکی یزد، مرکز باروری و ناباروری یزد، برج تحقیقات شیراز، 
دانشگاه تهران، دانشگاه شهید بهشتی، دانشگاه تربیت  معلم، بیمارستان شریعتی، بیمارستان صارم، بیمارستان خاتم الانبیا، 
بیمارستان نمازی شیراز و بیمارستان بقیه الله و... از جمله مشتریان این شرکت هستند. به بهانه حضور موفق شرکت وندا 
طب یکتا در این حوزه و حضور در سومین کنگره و نمایشگاه ایران بایو، گفت گویی را با مهندس اشکان آقابابایی، مدیر این 

مجموعه انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
در حوزه علوم زیستی محصولاتی وجود دارند که برای تولید انبوه به تولیدکننده کمک می کند با هزینه کمتر، دقت بیشتر 
و زمان کمتر کار تولید را به اتمام برساند. از جمله این موارد سل استک است که تکنولوژی منحصر به فرد cellbind را 
دارد و این موضوع کمک خواهد کرد مصرف سرم ۵۰ درصد کاسته شده و در عین حال رشد سلول مخصوصا در سلول های 

بنیادی، ۳ تا ۴ برابر شود.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟ 
یکی از معضلات امروز ما در تولید، استفاده از روش های سنتی و آزمایشگاهی برای تولید صنعتی است. بزرگترین اقدام ما 
در کشور در حال حاضر معرفی و انتقال تکنولوژی های به روز دنیاست و از طرف مقابل درباره کیفیت محصولات کورنینگ 

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت وندا طب یکتا مطرح شد:

بیش از 15 سال سابقه داریم



هیچ شک و شبهه ای وجود ندارد و یکی از اقدامات ما موجود کردن آیتم های پر مصرف با قیمتی رقابتی حتی با چینی های 
بعضا بی کیفیت است؛ به طوری که امکان تحویل کالای اصل امریکایی در ۲ ساعت وجود دارد. البته در صورت موجود نبودن 

کالا در انبار شرکت، وارد پروسه ثبت سفارش خواهیم شد که حدود ۳ ماه زمان می برد.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
ما در حال حاضر حدود ۴۰ درصد از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار داریم؛ در واقع هرجا تولید باکیفیت 

دارد از محصولات آمریکایی به جای چینی بهره می برد.

نقش »ایران بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟
اهمیت پرداختن به حوزه بیوتکنولوژی و آشنایی هرچه بیشتر با دستاوردهای این صنعت بسیار بالاست و برگزاری کنگره 
و نمایشگاه ایران بایو باعث می شود که توانمندی و ظرفیت های فعالان صنعت بیوتکنولوژی کشور و نیز آخرین دستاوردهای 

u.موجود در این عرصه  به شکل مطلوب به علاقه مندان و مخاطبان ارائه شود



شرکت کاسپین جم آزما یکی از شرکت های فعال در حوزه تامین مواد اولیه و جانبی و تجهیزات آزمایشگاهی کشور است. 
این مجموعه  در سال ۱۳۹۵ تاسیس شد و اگرچه کار خود را با واردات مواد شیمیایی آغاز کرد، در ادامه به بحث تامین 
تجهیزات آزمایشگاهی ورود پیدا کرد و به تامین اقلام مورد نیاز در این حوزه پرداخته است. شرکت کاسپین جم آزما در 
کنار واردات مواد اولیه و جانبی توانست مجوز واردات مواد اولیه دارویی را نیز از طریق سازمان غذا و دارو اخذ کند و در این 
حوزه نیز به فعالیت بپردازد. این شرکت در حال حاضر نمایندگی دو شرکت معتبر بین المللی در این حوزه یعنی فارما افیلیت 
و ام دی آی را در اختیار دارد. به بهانه حضور شرکت کاسپین جم آزما در سومین کنگره و نمایشگاه ایران  بایو، گفت و گویی 
را با مهندس پیمان گل محمدی، رئیس هیات مدیره این شرکت واردکننده و تامین کننده مواد اولیه و جانبی و تجهیزات 

آزمایشگاهی انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
ما در شرکت کاسپین جم آزما تامین مواد اولیه و جانبی و تجهیزات آزمایشگاهی مورد نیاز شرکت های داخلی را انجام 

می دهیم که البته یکی از محصولات پرکاربرد و پرطرفدار در این حوزه در بحث فیلترهای غشایی و سلولزی است.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
حوزه سلامت و تامین تجهیزات آزمایشگاهی به طور مستقیم با سلامت افراد جامعه سر و کار دارد و به همین دلیل 
کیفیت مواد و تجهیزات مورد استفاده در این حوزه بسیار اهمیت دارد و جزو مهم ترین اولویت های ما در تامین تجهیزات 
است. بنابراین ما در این شرکت، محصولات مورد نیاز را از شرکت های  معتبر بین المللی تهیه می کنیم و در این مسیر همواره 

بررسی های کارشناسی را نیز مدنظر قرار می دهیم.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
در حال حاضر در بخش تجهیزات آزمایشگاهی بخش قابل توجهی از محصولات مورد نیاز شرکت های فعال در این حوزه، 
با تعداد زیادی از شرکت های دارویی در ارتباط  توسط شرکت کاسپین جم آزما تامین می شود و ما در بخش تجهیزات 

هستیم.

در گفت و گو با رئیس هیات مدیره شرکت کاسپین جم آزما عنوان شد:

کیفیت محصول، اولویت اصلی ما است



نقش »ایران  بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟
به عقیده من کنگره و نمایشگاه ایران بایو یکی رویداد محوری در این حوزه است که می تواند به تعامل بین گروه های فعال 
در این حوزه و گسترش همکاری های مشترک گروه های مختلف کمک کند. در عین حال برای شرکت کاسپین جم آزما 
که برای اولین بار در این رویداد تخصصی حضور می یابد، فرصتی خواهد بود تا با شرکت های جدید دیگر و مخاطبان بالقوه 
خود بدون واسطه و به طور مستقیم به رای زنی و تبادل نظر بپردازد و دامنه فعالیت های خود را افزایش دهد. ضمن اینکه 
مباحث علمی مطرح شده در این کنگره می تواند منجر به توسعه علمی در حوزه بیوتکنولوژی کشور شود و برای متخصصان 

u.و دانشجویان این رشته ها بسیار مفید باشد



شرکت کیمیا نگین آزما از مجموعه هایی است که از سال ۱۳۸۹ با تکیه بر آمار و اطلاعات درست و بررسی مستمر بازار 
و شناخت کافی از فعالان حوزه شیمیایی و آزمایشگاهی در کلاس فروش، بازاریابی، واردات، صادرات، تولید و عرضه مواد 
اقدام به تاسیس یک هلدینگ کرده است که برآمده از سه شرکت موازی در تجارت بسیار نزدیک به هم است. این گروه 
تجاری با بهره گیری از کارشناسان خبره و مطلع در حوزه ترخیص اقلام شیمیایی، فروش کالا، کارشناسی مواد و البته 
پاسخ گویی درست و مستمر شرایط آسان را برای مشتریان فراهم می کند. با توجه به حضور شرکت کیمیا نگین آزما در 
سومین کنگره و نمایشگاه ایران بایو گفت و گویی را با مهندس علیرضا اسلامی مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم که 

شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر، چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
ماموریت ما تامین نیازهای ضروری هر آزمایشگاه بالینی، صنعتی و تحقیقاتی با ارائه بهترین فناوری، ملزومات و مواد 

اولیه به همراه استفاده از بهترین کیفیت و روش های روز دنیا است.
 SAMCHUN Pure Chemical Co.,Ltd.، شرکت کیمیا نگین آزما در حال حاضر نماینده انحصاری محصولات کمپانی های
 Junsei chemical و Kanto Chemical Co.Ltd.، solarbio life sciences ، pallav chemicals & solvents pvt. Ltd

Co.,Ltd. در کشور است.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
ما در زمینه واردات و تامین اقلام مورد نیاز مراکز تولیدی و تحقیقاتی از کمپانی های معتبر دنیا با حفظ زنجیره سرد 
و بهترین کیفیت ارسال و مناسب ترین قیمت فعالیت می کنیم و همواره در حال بهبود روزانه سطح حرفه ای شرکت با 

توجه به نیاز مراکز و تلاش برای رفع نقاط ضعف شرکت با راهنمایی های صاحب نظران و متخصصان این حوزه هستیم.

محصولات شما چه سهمی از بازارهای مصرف فرآورده های این حوزه را در اختیار دارد؟
فعالیت ما در بازار ایران تهیه و توزیع تجهیزات آزمایشگاهی و مواد شیمیایی از معتبرترین شرکت های دنیا است. در 
چند سال گذشته با عرضه محصولات آزمایشگاهی، مواد شیمیایی و خدمات پس از فروش توانسته ایم به عنوان یک همراه 
با مجموعه های مختلف همکاری کنیم. مشتریان ما مجموعه ها و گروه هایی هستند که در پی محصولات  قابل اعتماد 
اورجینال هستند و به دلیل حفظ کیفیت، طی این مدت توانسته ایم همراهی مخاطبان قدیمی و وفادار خود را همراه 
داشته باشیم. همیشه و در همه حال کالای باکیفیت مسیر خود را پیدا می کند و زمانی که مشتریان شرکت ما را به 

یگدیگر معرفی می کنند، در واقع به ما یادآوری می کند که در مسیر درست قدم بر می داریم.

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت کیمیا نگین آزما مطرح شد:

همراه قابل اعتماد شرکت ها هستیم



نقش »ایران بایو« را در گسترش بازار و سطح علمی این حوزه چطور ارزیابی می کنید؟
کنگره ایران بایو به عنوان یکی از  رویدادهای تخصصی سالیانه فعالان صنعت، در سال های برگزاری، خود را به عنوان 
پایگاه و جایگاه حضور فعالان عرصه بایوتک، زیست فناوری و مجموعه های دانش بنیان معرفی کند.  این رویداد از یک سو 
در بخش همایش محلی برای ارتباط صنعت و دانشگاه و از سوی دیگر در بخش نمایشگاهی فضایی برای معرفی به روزترین 
دستاوردهای حوزه بیوتکنولوژی دارویی و پزشکی در کشور است. همچنین این کنگره از منظر سیاست گذاری حوزه های 

علمی نیز می تواند محلی برای معرفی دانش و تکنولوژی ایرانی به سیاست گذاران حوزه نظام سلامت باشد.
نمایشگاه ایران بایو می تواند محلی برای معرفی محصولات شرکت های تامین کننده مواد اولیه و تجهیزات باشد. این رویداد 
فرصت مغتنمی برای دیدار بدون واسطه شرکت های تامین کننده با مجموعه های تولیدکننده است. ضمن اینکه حضور در 
این رویداد به منزله ارائه آخرین به روزرسانی ها از محصولات شرکت های مختلف نیز تلقی می شود و این شرکت ها می توانند 
جدیدترین محصولات خود را به مشتریان خود عرضه کنند. جدا از این موارد حضور شرکت های مختلف فعال در حوزه 
بایوتک در این رویداد، می تواند نمایشی کلی از ظرفیت های موجود در این حوزه در کشور باشد و توان کشور را در این 

u.صنعت محک بزند



شرکت نویان پژوهان زیست دارو در سال ۱۳۹۳ به کمک جمعی از دانشجویان نخبه دانشگاه های برتر کشور در کنار 
اساتید و بزرگان صنعت بیوتکنولوژی ایران در حوزه واکسن به صورت تخصصی آغاز به کار نمود. پس از طی سال ها تلاش 
خستگی ناپذیر متخصصان تیم نویان موفق به تولید واکسن نوترکیب علیه ویروس HPV شده اند. این واکسن ضدسرطان 
دهانه رحم است و همچنین از برخی سرطان های دیگر همچون سرطان مقعد، سرطان واژن و سرطان های دهان و حلق، 
جلوگیری به عمل می آورد. دانش فنی تولید این واکسن که دارای یکی از پیچیده ترین تکنولوژی های ساخت واکسن در دنیا 
است از صفر تا صد هم اکنون در اختیار اعضای تیم نویان پژوهان بوده و با استفاده از این دانش، به کشور خدمت رسانی 
می کنند. این شرکت در حال حاضر با دو شرکت نیواد فارمد سلامت برای تولید مواد موثره واکسن و شرکت آریوژن زیست 
فارمد برای فرمولاسیون نهایی و فرآیند پرکنی و بسته بندی، اقدام به عقد قرارداد کرده است. به بهانه حضور شرکت نویان 
پژوهان زیست دارو در کنگره و نمایشگاه ایران بایو گفت و گویی را با دکتر محمدرضا کاظمعلی، مدیرعامل این شرکت انجام 

داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
انجام مطالعات تحقیق و توسعه و تولید سری ساخت های پایلوت، برای ورود واکسن HPV چهار ظرفیتی به بازار با برند 

پاپیلوگارد از سال ۱۴۰۰ تاکنون در دستور کار شرکت قرار داشته است.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
 انجام طرح های توسعه ای جهت بهبود بیان و ساده سازی فرآیندهای پیچیده تولید در سال های اخیر توسط نویان پژوهان 
انجام شده است. به همین منظور دست یابی تولید به بیش از یک گرم پروتئین در لیتر )ماده موثره(، حاصل شده است. 
همچنین به منظور اثربخشی و ایمنی زایی بهتر، طی یک سال اخیر از ادجوانت بیولوژیک مشابه برندهای خارجی، در واکسن 

پاپیلوگارد استفاده شده است.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
u.واکسن پاپیلوگارد، ۳۰ درصد از بازار مصرف واکسن های ضد سرطان دهانه رحم را در اختیار دارد 

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت نویان پژوهان زیست دارو مطرح شد:

30 درصد بازار مصرف واکسن های ضد سرطان دهانه رحم را 
در اختیار داریم



مجموعه شرکت های لیوژن فارمد، سیناکلون به همراه شتاب دهنده بومیکس با همکاری نیروهای متخصص و پیشرفته ترین 
تجهیزات، ارائه دهنده کلیه خدمات آزمایشگاهی، پژوهشی و کنترل کیفی و نیز تولید کننده انواع کیت های حوزه بیوتکنولوژی 
و  اعضای هیات علمی، مراکز تحقیقاتی، شرکت ها  و  دانشجویان  آزمایشگاه های تشخیص طبی و مصرف  به  ارائه  به منظور 
تشخیصی  کیت های  مولکولی،  بیولوژی  کیت های  انواع  تولید  زمینه  در  مجموعه  این  است.  دولتی  و  موسسات خصوصی 
ویروسی، پنل های تشخیص سرطان و انواع بیماری های قارچی فعالیت دارد و همچنین تنها شرکت تولید کننده پرایمر و 
پروب در ایران و دارای گواهی هایISO13485:2016 ، ISO 9001:2015 ، ISO17025:2017و گواهی GLP از سازمان غذا و 
دارو است. با توجه به حضور شرکت لیوژن فارمد در سومین کنگره و نمایشگاه ایران بایو، گفت و گویی را با دکتر رامین فاضل، 

مدیرعامل این شرکت انجام داده ایم که شرح آن را می خوانید: 

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
با توجه به نیاز بازار و برآورده کردن درخواست های بخش بزرگی از صنعت داروسازی کشور، شرکت لیوژن فارمد سعی 
داشته همواره با تکنولوژی روز اقدام به تولید کیت های تشخیص آلودگی سلول میزبان، آلودگی مایکو پلاسما در داروهای 
نوترکیب و انواع خدمات کنترل کیفی شامل خدمات مشخصه یابی بانک های  سلولی، خدمات آنالیز پروتئین، تست های پیش 
بالینی حیوانی و خدمات بیوانفورماتیک را ارائه دهد. شرکت لیوکلون )لیوژن و سیناکلون( در حال حاضر اقدام به راه اندازی 
سایت جدید آزمایشگاهی خود، با فضاهای اختصاصی و اتاق تمیز کلاسB جهت ارتقای تست های حیوانی و خدمات مطالعات 
حذف ویروس نموده است. این مجموعه نیز جهت تامین نیاز بازار در بخش بیولوژی و مولکولی، تولیدات جدیدی همچون 
کیت های تشخیص تست  های سرطانی و بیماری قارچی نموده است و در زمینه سنتز پرایمر و پروب پرایمر به طور انحصاری 

در ایران خدمات ارائه می دهد.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
مجموعه لیوکلون کلیه تولیدات و خدمات خود را مطابق بر اصول GLP مورد تایید از سمت سازمان غذا و دارو و سیستم 

مدیریت کیفیت ارائه می دهد.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
این مجموعه قادر به تولید کیت و مواد آزمایشگاهی در حوزه بیولوژی و مولکولی و خدمات کنترل کیفی داروهای بیوتک 
است. ۱۷ نماینده فعال در سراسر کشور تقریبا بالای ۷۰ درصد نیاز کشور را در حوزه بیولوژی و مولکلولی و در زمینه 
تامین می کند.  را  نیاز کشور  تقریبا بخش اعظم  نوترکیب پیشتاز در سطح کشور است و  خدمات کنترل کیفی داروهای 

u.به علاوه مجموعه لیوکلون صادرات انواع کیت های تولیدی خود را به ۴ کشور دارد

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت لیوژن فارمد مطرح شد:

خدمات انحصاری در زمینه سنتز پرایمر 
و پروب پرایمر ارائه می دهیم 



شرکت زیست فناوری کوثر در سال ۱۳۸۵ تاسیس شد. این شرکت در زمینه تولید دارو و کیت های تشخیص ژنتیکی 
فعالیت می کند. تجربه ساخت کیت های پیچیده ژنتیکی برای تعیین هویت و نیز تشخیص بیماری های ژنتیکی از افتخارات این 
شرکت است. اولین داروی این شرکت توسط شرکت آریوژن فارمد با نام تجاری اریوتراست وارد بازار شد. داروی دوم داروی 
ضد تیموسیت انسانی برای جلوگیری از پس زدن بافت پیوندی است. این شرکت محصولات خود را به چندین کشور در جهان 
صادر می کند. به بهانه حضور شرکت زیست فناوری کوثر در سومین کنگره و نمایشگاه ایران بایو گفت و گویی را با دکتر سیروس 

زینلی مدیرعامل این شرکت انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال هاي اخیر چه محصولات و خدماتی را براي ارائه به مخاطبان داشته اید؟
شرکت زیست فناوری کوثر معمولا هر ساله ۵ تا ۱۰ محصول جدید وارد بازار می کند. در سال ۱۴۰۱ کیت تشخیص سندرم 
ایکس شکننده، کیت تشخیص اتاکسی فردریش، کیت تعیین هویت برای کروموزوم ایکس مکس، کیت تعیین هویت برای 
کروموزوم وای مکس، کیت های Ezy PGD برای انجام PGD را وارد بازار کرد. در سال ۱۴۰۲ کیت های تشخیص ناقلین بیماری 
اس ام ای )SMA(، کیت تشخیص ویروس اچ پی وی )HPV(، کیت تعیین هویت اسب )جدید با تنوع بیشتر از قبلی(، کیت 

تشخیص وارونگی Inversion 22 ژن فاکتور ۸ یا هموفیلی A را وارد بازار خواهد کرد.

چه اقداماتي در حوضه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
از آنجا که هدف اصلی این شرکت، صادرات محصولات به خارج از کشور است سعی شده با استفاده از بهترین مواد و تحقیق 
و توسعه عمیق، بهترین کیفیت را ارائه داده و محصولات با قابلیت رقابتی تولید کند. موفقیت این شرکت برای صادرات بسیار 
بیشتر از فروش داخل کشور است. تحقیق و توسعه این شرکت با استفاده از تجربه و توان آزمایشگاه ژنتیک پزشکی در کنار 
خود یک مجموعه بی نظیری را ایجاد کرده است که امکان انجام انواع تست ها و بررسی ها را به آن داده است و در کل افزایش 

کیفیت اولین هدف این شرکت است.

محصولات شما چه حجمي از بازارهاي مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
در داخل کشور بخش مهمی از بازار به محصولات این شرکت تعلق دارد ولی بازار داخلی در مواردی غیررقابتی به دلیل 
حمایت همه جانبه از واردات چه برای کیت ها و چه برای دارو است. مثلا در مورد داروی این شرکت باید گفت که با حمایت 
ویژه مسئولان، از واردات پایه حمایت بیمه دارو به داروی خارجی با ۱۰ برابر قیمت تعلق گرفته است. با چنین حمایت های 
همه جانبه تولید کنند داخلی با خیال راحت می تواند خود را بازنده و حریف وارداتی را برنده این نوع حمایت های ملی از واردات 
بداند. همین سیاست در مورد کیت های تشخیصی و تعیین هویت نیز صادق است. قوانین به ظاهر حمایتی مانند جهش تولید 

و یا رفع موانع تولید برای دلخوشی تولید کننده وضع شده و در عمل فقط روی کاغذ است.

آیا در زمینه صادرات و ورود به بازارهاي بین المللي این حوزه اقداماتي را انجام داده اید؟
این شرکت کیت های تشخیص ژنتیکی، تعیین هویت و نیز تعیین هویت اسب خود را به کشور های مختلف در اروپا، آمریکای 
لاتین و آسیا صادر کرده و می کند. شرکت در قالب یک شرکت همکار اروپایی در عرصه صادرات نسبتا موفق بوده است و امید 

u.می رود که گسترش یابد

در گفت و گو با مدیرعامل شركت زیست فناوری کوثر عنوان شد: 

هدف اصلی ما صادرات است



تولید کننده محیط کشت و خوراک های سلولی پودری در خاورمیانه است  تنها  شرکت مهندسی محیط کشت سیوان 
که به فرمولاسیون پیچیده محیط کشت دست یافته است. با توجه به اینکه تعداد تولید کننده محیط کشت سلولی در دنیا 
محدود بوده، همواره این احتمال وجود دارد که در صورت عدم تامین محیط کشت و خوراک سلولی از خارج از کشور و یا 
درصورت تغییر تامین کننده خارجی آن، نرخ تولید و کیفیت داروهای ایرانی تحت تاثیر قرار بگیرد. در حال حاضر شرکت 
سیوان قادر به تامین کلیه نیازهای داخل کشور بوده و با توجه به تولید مستمر این محصولات با کیفیت بالاتر از مشابه 
خارجی، ثبات و استقلال صنعت بیوتکنولوژی کشور تامین گردیده است. در سال ۱۴۰۱ با توجه به عدم امکان تامین محیط 
کشت بدون سرم برای کشت سلول CHO از خارج از کشور، اگر تولید این محصولات توسط شرکت سیوان انجام نمی شد، 
خط تولید داروهای بیوسیمیلار با وقفه مواجه می گردید. هم اکنون بسیاری از داروهای بیوسیمیلار تولید شده در کشور از 
جمله Trustuzumab )درمان سرطان سینه(، Etanercept )درمان بیماری آرتریت روماتویید(، Denosumab )درمان پوکی 
و جلوگیری از تحلیل استخوان(، Tocilizumab )درمان بیماران آرتریت روماتویید و قابل استفاده در درمان بیماری کرونا(، با 
استفاده از شرکت سیوان تولید می  شود. شرکت مهندسی محیط کشت سیوان یکی از مجموعه های حاضر در سومین کنگره 
و نمایشگاه ایران بایو است و به همین بهانه گفت و گویی را با دکتر هومن فروغی، مدیرعامل این شرکت انجام داده ایم که 

شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
 First CHOice Media، First CHOice Feed Alpha،  First CHOice Feed که شامل First CHOice محصولات خانواده
Alpha Plus و First CHOice Feed Beta برای سلول های CHO طراحی شده و برای کشت سلول هایCHO-S ، CHO-K1 و 
CHO-DG44 و همچنین برای رده سلولی BHK نیز قابل استفاده است. همچنین محیط کشت های IPL-41 و C1-ICM برای 

کشت سلول حشرات کاربرد دارد.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟ 
شرکت سیوان در راستای رفع نیازهای صنعت داروسازی کشور، با گسترش فضای آزمایشگاهی، اداری و انبار و خرید 
دستگاه ها و تجهیزات کلین روم و همچنین افزایش تعداد پرسنل متخصص، محصولات تولیدی خود را با هدف ارتقای کیفیت 
پروتئین تولید شده و افزایش بیان سلولی به بازار عرضه می کند. این محصولات Chemically Defined بوده و بدون استفاده 
از سرم حیوانی FBS قابل استفاده هستند. نتایج حاصل از آزمایشات منجر به ورود محصولات جدید به بازار و تولید صنعتی 
آن شد که نشان دهنده موفقیت آمیز بودن پژوهش های تیم تحقیق و توسعه شرکت سیوان بوده است. به گونه ای که در مورد 
کیفیت داروهای تولیدی، در آزمایشات انجام شده شارژ واریانت های اسیدی پروتئین دارویی مونوکلونال آنتی بادی با استفاده 
از این محصولات کاهش یافته است. فرمولاسیون محیط کشت های شرکت سیوان متناسب با محصولات داخل کشور بهینه 

u.گردیده به گونه ای که نحوه ساخت محیط کشت مایع از پودر تسهیل شده است

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت مطرح شد:

اولویت ما تامین صد در صد نیاز کشور است



شرکت آترا زیست آرای که پیش از سال جاری با نام ایمن واکسن البرز به فعالیت می پرداخت به عنوان یکی از شرکت های 
حوزه بیوتکنولوژی دارویی سال ۱۳۹6 در مرکز رشد بهنود فارمد فعالیت خود را آغاز کرد. هدف این شرکت تولید محصولات 
مراقبتی و دارویی پوستی با فناوری بالا است. اولین محصول این شرکت، بوتولینیوم توکسین نوع A، سال ۱۳۹۸ با نام 
تجاری دیستون )Dyston( وارد بازار شد. با توجه به حضور این شرکت در سومین کنگره و نمایشگاه ایران بایو، گفت و گویی 
را با دکتر مرتضی جعفرآقایی، عضو هیات مدیره و قائم مقام مدیرعامل این شرکت انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه 

می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
علاوه بر دیستون، سرم پپتید bFGF با برند »FleurVisage« برای کمک درمان بیماری پوستی ویتیلیگو در سال ۱۴۰۰ 
وارد بازار شد. محصولات دیگر مراقبت پوست شامل سرم پپتیدی ضدچروک و سرم ضدملاسما ترانگزامیک اسید اخذ مجوز 
شده و در سال جاری وارد بازار خواهد شد. شرکت آترا زیست آرای به عنوان اولین تولید کننده ماده اولیه سدیم هیالورونات، 
در مراحل نهایی اخذ مجوز برای ورود این محصول به صنعت دارو و زیبایی است. بر پایه ماده اولیه سدیم هیالورونات، 
محصولاتی مثل محلول مزوتراپی با برند »Luxiva« فیلرهای تزریقی با برند »Luxafill« توسعه یافته و در حال اخذ مجوز 

تولید است.

چه برنامه و اقداماتی برای افزایش کیفیت محصولات و جلب مخاطبان بیشتر دارید؟
مفهوم کیفیت در محصولات حوزه زیبایی با محصولات دارویی کمی متفاوت است. با توسعه خدمات زیبایی در کشور و 
توجه بیشتر مردم به سلامت پوست و وجود رقبای خارجی و داخلی، برندسازی ارتباط مستقیم با کیفیت محصول دارد. 
رضایت مصرف کننده نهایی و متخصصان پوست عامل حیات شرکت های فعال دراین زمینه است. لذا رویکرد سازمانی ما 

التزام به حفظ و ارتقای کیفیت محصولات بوده است.

محصولات شما چه حجمی از بازار مصرف را به خود اختصاص داده است؟
در حال حاضر دو برند داخلی تقریبا ۹۵ درصد سهم بازار بوتولینیوم توکسین A را به خود اختصاص داده اند و محصول 
دیستون با توجه به کیفیت خوب خود به عنوان برند مطرح سهم قابل توجهی از بازار را در اختیار دارد؛ همچنین محصول 

سرم bFGF با توجه به جدید بودن آن، رقیب داخلی یا خارجی ندارد و بازار امید بخشی را برای خود رقم زده است.

در گفت و گو با قائم مقام مدیرعامل شرکت آترا زیست آرای مطرح شد:

کیفیت ناشی از اعتقاد است، نه اتفاق



شرکت مهندسی پیرامون پالای با هدف تامین، تولید و ارائه خدمات ابزار دقیق به صنایع نفت گاز و پتروشیمی در سال 
۱۳۷۸ تاسیس  شد. یکی از نقاط تمرکز شرکت از همان ابتدا موضوع آنالیز آن لاین به عنوان پنجره اصلی و مشترک در 
کنترل و بهینه سازی فرآیند های شیمیایی اعم از نفت و گاز، نیروگاهی و صنعت دارویی و بیوتک است. این شرکت در سال 
۲۰۰۵ با انعقاد قرارداد با شرکت Emerson Process Management اولین سیستم های آنالایزر در ایران را تکمیل و برای 
تعمیق روابط با برترین های دنیا و تامین کنندگان قطعات و سنسورهای اصلی همکاری گسترده ای آغاز کرد. بیش از ۱۵ 
سال به نمایندگی از کارخانجات همیلتون سوئیس و تجارب گرانبها در دیگر صنایع، برآن شد تا در صنعت دارویی و بیوتک 
بایو،  ایران  نمایشگاه  پیرامون پالای در  با توجه به حضور شرکت مهندسی  این زمینه را گسترش دهد.  خدمات خود در 
گفت و گویی را با مهندس علیرضا نیک طبع اطاعتی مدیرعامل این شرکت انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته ا ید؟
ویژه  محلول  اکسیژن  و  کانداکتیویتی   ،pH سنسورهای  شامل  بایوتیک  دارویی  صنایع  در  شرکت  این  محصولات  بله؛ 
فرمانتور و بیورآکتور هستند. به علاوه آنالایزرهای Cell Density ، CO2 و TOC analyzer محصولات جدید ارائه شده توسط 
شرکت مهندسی پیرامون پالای هستند. همچنین چندین سال خدمات گارانتی ، نصب و راه اندازی آنالایزرهای فوق از مزایای 
  Heat Tracing شرکت مهندسی پیرامون پالای در صنعت دارویی و بیوتک است. همچنین برای تامین گرمایش الکتریکال
برای مخازن و لوله های انتقال مواد با شرکت EHT کره  جنوبی همکاری گسترده ای را شروع کرده است که می تواند در کاهش 

هزینه ها و بالابردن بهره وری در صنایع داروسازی نیز کمک کننده است.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
محصولات این شرکت در صنایع دارویی عمدتا وارداتی و از برند همیلتون هستند که افزایش سطح تکنولوژی کیفیت 
محصول و ایجاد تنوع محصولات از اصول شرکت همیلتون است. کیفیت سنسورها بسیار ارتقا پیدا کرده و کماکان در تراز 
اول جهانی در این صنعت پیشگام است  . از طرفی این شرکت TOC را به سبد محصولات خود اضافه کرده و بسیار امیدوار 
است با توجه به کیفیت بسیار بالای آن برای صنایع دارویی جذاب و پرکاربرد باشد. شرکت مهندسی پیرامون پالای خدمات 
نصب ، راه اندازی و آموزش تمامی محصولات ارائه شده را تا رضایت کامل و انطباق بر درخواست کارفرمایان ارائه می کند. 
این شرکت با استقرار سیستم مدیریت کیفیت IMS  محصولات و خدمات خود را منطبق بر به روزترین استانداردهای دنیا 

ارائه می کند.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
چون  البته  است.  گرفته  تعلق  شرکت  این  به  بازار  اعظم  بخش  شرکت،  مهندسی  تیم  و  انبار  بالای  حجم  به  توجه  با 
 u.درخواست های کل شرکت ها در سامانه های یکپارچه مانند دیگر صنایع وجود ندارد تخمین دقیق حجم بازار مشکل است

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت مهندسی پیرامون پالای مطرح شد:

بخش اعظم بازار را در اختیار داریم
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